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دور زدن بی آبی
انتقال  مبارکه گفت:  فولاد  توسعه شرکت  معاون 
با مشارکت شرکت های بزرگ  از خلیج فارس  آب 
فولاد  شرکت  همچون  اصفهان  استان  صنعتی  و 
مبارکه آغاز شده و امید می رود با اجرای این پروژه، 
احمد  برسد.  صفر  به  زاینده رود  از  آب  برداشت 
سعیدبخش با بیان این مطلب افزود: یکی از الزامات 
استان  یک  به عنوان  اصفهان  استان  برای  مهم 
صنعتی و دارای پتانسیل بالا در این حوزه، تأمین 
آب است؛ چراکه متأسفانه کاهش نزولات جوی طی 

سال های اخیر، همچنین ...
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سرنوشت نقدینگی سرگردان
طرح  کلیات  چهارشنبه  روز  مجلس  نمایندگان 
مالیات بر عایدی سرمایه را تصویب کردند که از این 
پس طبق مدت تملک، اگر فردی طلا، ارز، مسکن و 
خودرو خریداری و سپس اقدام به فروش آن کند، 
باید از محل سود این معامله، بخشی را به عنوان 
مالیات پرداخت کند.  طرحی که کش وقوس های 
فراوانی را پشت سر گذاشته است و به نظر می رسد 
این طرح هنوز از ضمانت اجرایی کارآمدی برخوردار 
نیست و ممکن است در نهایت، سفته بازان بازارهای 

موازی را به سمت ...
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هم اندیشی با توسعه گران
شهردار اصفهان با اشاره به اینکه میزان وصول درآمد 
در این دوره مدیریت شهری 12 هزار و 700 میلیارد 
تومان بوده است، گفت: بودجه شهرداری از دو هزار 
میلیارد تومان به 10 هزار میلیارد تومان افزایش 
پیدا کرده است و با این حال برخی سال ها تحقق 
بودجه در شهرداری اصفهان در کشور رتبه نخست 
را داشته است و از صددرصد بالاتر رفته است. قدرت 
اله نوروزی در شصت و چهارمین نشست هم اندیشی 
اصفهان فردا که با توسعه گران شهر اصفهان برگزار 

شد، اظهار کرد: در این دوره ...
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استخراج رمز ارزها به صورت غیرمجاز در حال گسترش است؛

چالش داغ تابستان 1400
سخنگوی صنعت برق استان به "نوسان" می گوید: "آمار بالایی از دستگاههای تولید رمز ارز در اصفهان را 
شناسایی کرده ایم، اما امکان شناسایی بسیاری دیگر را نداریم، چراکه ماینرهای غیرمجاز از برق بخش خانگی، 
کارخانه ها و کارگاه های تعطیل همچون کوره های آجرپزی، مرغداری ها و اراضی کشاورزی استفاده می 
کنند". کاهش بارش ها و به دنبال آن بحران کم آبی و کاهش تولید برق موجب خاموشی های مکرر شده، اما 
در این میان، استخراج رمزارزها از طریق ماینرهای غیرمجاز ، کار را به جایی رسانده که شرکت های توزیع برق 

برای شناسایی و معرفی ماینرهای غیرمجاز توسط مردم جایزه 20 میلیون تومانی تعیین کرده اند.

گزارش
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سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: علاوه بر مشکلات برق خشک شدن 
زاینده رود یکی از مصداق های بی کفایتی و بی لیاقتی وزارت نیرو است. مهدی طغیانی در 
نطق میان دستور خود در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: در لغتنامه ها کفایت را 
از عهده برآمدن، کاردانی و لیاقت معنا کرده اند و متأسفانه در وزارت نیرو تنها چیزی که 
مشاهده نمی شود کفایت، لیاقت و کاردانی است. وی افزود: با مدیریت وزارت نیرو در چند 
دهه اخیر رودخانه دائمی به رودخانه فصلی تبدیل شده و هیچ وقت پاسخگوی آن نیستند.

براساس اعلام سازمان توسعه تجارت، فهرست جدید کشورهای برخوردار از تخفیفات 
تعرفه ای از 10۳ کشور به 2۹ کشور کاهش یافته و تعداد کشورهای کمتر توسعه یافته 
مشمول از ۵0 به ۴۸ کشور رسیده است. براین اساس، 7۴ کشور از جمله ترکیه، چین، هند، 
کره جنوبی، کشورهای عربی، عراق، برزیل، ویتنام، هنگ کنگ، اندونزی، لبنان، سنگاپور، 
تایلند، مالزی که کالاهای تولیدی آن ها می توانست رقیب محصولات ایرانی در بازار 
اوراسیا باشند، حذف شده و از تاریخ ۵ مارس 2021 به بعد از این امتیاز برخوردار نیستند.

تاکنون هیچ  نوســان:دولت   
صرافی را به رسمیت نشناخته؛ 
اما رییس کل بانــک مرکزی 
در صحبت هایــش اعلام کرده 
قانونمند  بــرای  که در تلاش 
کردن مبادله مالــی در حوزه 
با  است  قرار  ارزرمزهاســت. 
و  کارگزاری ها  به  کار  واگذاری 
مجوز دادن بــه آنها از فعالیت 
سوءاســتفاده گران جلوگیری 
شود. با این وجود اما مردم باید 
این هشدارها را جدی بگیرند 
و به آن عمل کنند. بارها رئیس 
بانک مرکزی بــه افراد توصیه 
کرده است که سرمایه خود را 
به بازارهای غیر رســمی نبرند 
و اگریــک نفر یــا صرافی ارز 
دیجیتال برای خرید، فروش و 
به اصطلاح مبادله انواع مختلف 
ارزهای دیجیتال در ایران دارد 
سرمایه شما را ببرد، مسئولیتی 

متوجه ما نیست. 
این روزها اما گرایش مردم به ســمت 
بازار رمز ارزها امری طبیعی اســت و به 
هیچ عنوان نمی توان آنهــا را منع کرد. 
وقتی هر روز ارزش پول ما کمتر می شود 
آنها علاقه مند می شوند که ریال را به ارز 
تبدیل کنند. در این بین اما کارشناسان 
اقتصادی از لزوم ورود قانونی و هدفمند 

دولت در این بازار می گویند. 
بازارهایی مانند بازار ســرمایه همیشه 
دستخوش تغییر و تحول هستند، اگر 
بخواهد این روند در چنین بازاری ثابت 
باشــد باید تعجب کرد. بازار ســرمایه، 
مانند سرمایه گذاری در بانک ها نیست 
که همیشــه دارای روند ثابتی باشد و 
ســرمایه گذار بهره تعیین شده خود را 
می گیرد. اما نکته مهم در این است که 
وقتی مردم برای سرمایه گذاری و کسب 
سود می خواهند وارد چنین حوزه هایی 
شوند باید آگاهی کامل داشته باشند تا 

مشکلی در این راه برایشان پیش نیاید.
عضو کمیسیون بازار پول وسرمایه اتاق 
تهران در این ارتباط می گوید: متاسفانه 
مردم با تصمیم هــای عجولانه و بدون 
آگاهی و فقط به این دلیل که همکار یا 
دوســتی وارد بازار رمز ارزها شده اند و 
سود خوبی نصیب شان شده به تبع آنها 
سرمایه خود را حتی خیلی کم وارد بازار 
می کنند و پس از مدتی هم ضرر و زیان 
می بینند. اگر چه مسائل مال هر شخصی 
به خودش مربوط است اما اگر کسی در 
کاری آگاهی و شناخت ندارد نباید وارد 
شود و دیگر اینکه وقتی از کسی شناخت 
کافی نداریم نباید ســرمایه خود را به 

دست او بسپاریم.
مهدی معصومی اصفهانی  افزود: افراد 
می توانند با یک جســت وجوی کوتاه 
در اینترنت در کلاس های آموزشی که  
مجوز رسمی دارند  و در حال برگزاری 
هستند، شرکت کنند. اطلاعات کسب 
کنند و بعد وارد ســرمایه گذاری در این 
قبیل حوزه ها شــوند. اکنون حتی در 
دانشگاه ها هم رشته های ارز دیجیتال 

تدریس می شود.
در حال حاضــر تعداد زیــادی از مردم 

کشورمان وارد این بازار شده اند. 
۶2 درصــد از ایرانیانــی که رمــز ارز 
خریداری کرده اند، در شــش ماه اخیر 
وارد این بازار شده اند. می گویند هدف 
77 درصد از سرمایه گذاران در این بازار 

نیز حفظ ارزش پول هایشان است.

گام مهم صادرات ایران به اتحادیه اوراسیالیاقت در وزارت نیرو دیده نمی شود
اقتصاد اصفهان

     گزارش

مخاطرات ورود
به بازار ارزرمزها

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

صورت  اقدامی  چه  تابستان  در  آبی  تنش  مدیریت  برای  نوسان:   
گرفته است؟ وزیر نیرو در این رابطه از تخصیص و تقسیم اعتبار ویژه 
۳۲۰۰میلیارد تومانی بین استان ها خبر داد. رضا اردکانیان، اظهار کرد: 
بخش عمده این اعتبار ویژه، مخصوص شهرهای با تنش آبی در تابستان 
۱۴۰۰ است؛ البته اغلب این پروژه ها، در حال اجرا هستند اما برای تکمیل 
و تسریع در اجرا نیازمند منابع مالی بوده اند. وی ادامه داد: این منابع 
مالی کمک می کند که این پروژه ها با سرعت بیشتری اجرا و تکمیل 
شوند. اردکانیان اظهار کرد: به عنوان مثال یکی از شهرهایی که از قبل 
مشکلات آبی داشتیم و آقای رئیس جمهور نیز پایان سال قبل دستور 
داده بودند از محل همین پروژه ها، به مشکلات آن رسیدگی شود، شهر 
اصفهان است که امیدواریم با اجرای پروژه ها مشکل آب شرب اصفهان 
برای تابستان امسال رفع شود. آنچه می خوانید، مهمترین رویدادهایی 

است که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛
مدیریت استان مخالف

توسعه شهرک صنعتی محمودآباد
معاون امور هماهنگی اقتصادی استانداری اصفهان با تاکید بر اینکه هر گونه توسعه 
صنعت در شعاع ۵0 کیلومتری اصفهان ممنوع است، گفت: در حال حاضر طرح توسعه 
شهرک صنعتی محمودآباد منتفی است و مدیریت استان نیز مخالف این توسعه است. 
حسن قاضی عسگر درباره توسعه 270 هکتاری شهرک  صنعتی محمودآباد، اظهار کرد: 
هیات امنای شهرک صنعتی جی این ادعا را دارند که برخی مجوزها را برای توسعه 
دریافت کرده اند و امروز شاهد تفاوت نظر بین اعضای هیات امنای این شهرک و دستگاه 
های مربوطه و متولی هستیم. وی با اعتقاد بر اینکه به طور قطع  با برپایی جلسات مختلف 
این موضوع باید حل شود، تاکید کرد: با توجه به اینکه اعضای این شهرک صنعتی 
مجوزهای لازم را ندارند، توسعه شهرک صنعتی محمودآباد غیرقانونی است. معاون امور 
هماهنگی اقتصادی استانداری اصفهان درباره اینکه چرا وزارت صمت همچنان بر این 
توسعه این شهرک تاکید دارد، گفت: به نظر می رسد وزارت صمت در جریان زیر برخی 
مسائل نبوده و در حال حاضر طرح توسعه شهرک صنعتی محمودآباد منتفی است. 

شهرک طلای اصفهان 
کلنگ زنی می شود

رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان با اشاره به اینکه به زودی و تا پایان این دولت، 
شهرک طلای اصفهان کلنگ زنی خواهد شد، گفت: در طراحی شهرک طلای 
اصفهان، از نقشه های روز دنیا و نمونه های مشابه این شهرک الگو خواهیم گرفت. 
هوشنگ شیشه بران در حاشیه افتتاح چهاردهمین نمایشگاه طلا، فلزات گرانبها، 
گوهرسنگ ها، ماشین آلات و صنایع وابسته، در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در 
نشست های متعددی که در حاشیه این نمایشگاه برگزار می شود، به دنبال وحدت 
عمل در حوزه طلا کشور هستیم. وی با بیان اینکه در حاشیه برپایی این نمایشگاه 
بحث شهرک طلا اصفهان کلید خواهد خورد و خوشبختانه امروز تمام مجوزها 
و مکان احداث این شهرک مهیا و آماده کلنگ زنی است، گفت: این شهرک در 
مساحتی به وسعت ۳0 هکتار احداث می شود.  شیشه بران با اشاره به اینکه در 
مطالعات مختلف این شهرک باید نزدیک به فرودگاه و راه آهن باشد، گفت: این 

شهرک در کمربندی شرق اصفهان و در مجاورت شهرک صنعتی جی قرار دارد. 

احداث نمایشگاه دایمی صنایع دستی در دهاقان 
فرماندار شهرستان دهاقان گفت: ایجاد نمایشگاه دائمی صنایع دستی در دهاقان در 
دستور کار قرار دارد که در اشتغالزایی شهرستان از طریق فروش مجازی تاثیر خوبی 
خواهد داشت. سید علی سجادی در جلسه کارگروه اشتغال شهرستان دهاقان اظهار 
داشت: یکی از بهترین راهکارهای کاهش آسیب های اجتماعی و توسعه فرهنگی 
و اقتصادی جامعه ایجاد اشتغال پایدار است که سبب کاهش بسیاری از هزینه ها 
می شود. وی با بیان اینکه اشتغالی که در بلند مدت جواب گو نباشد مطلوب نیست، 
افزود: منابع شهرستان باید شناخته شوند تا تک بعدی و تنها در یک زمینه اقتصادی 
حرکت نکنیم. فرماندار دهاقان احداث گلخانه ها را اولویت اشتغال زایی شهرستان 
دانست و تصریح کرد: اگر با ایجاد گلخانه ها منابع آبی را تحت فشار قرار دهیم 
کاری کم بازده انجام داده ایم و بر این اساس گلخانه های جدید باید با تأمین آب 
پایدار احداث شود. وی با اشاره به اینکه در سند آمایش سرزمینی بحث کشاورزی 
و گردشگری برای شهرستان مشخص شده است، گفت: دهاقان در بخش معدن، 
صنایع فلزی و فرآورده های نسوز مستعد است و بر این اساس از هر گونه طرح با 
رعایت موضوع حفاظت از محیط زیست استقبال می کنیم. سجادی اظهار داشت: 
ایجاد نمایشگاه دائمی برای به نمایش گذاشتن صنایع دستی در دستور کار قرار دارد 

که فروش اینترنتی مجازی محصولات را هم در بر دارد.

حمایت از سرمایه گذاران شهرک گلخانه ای اردستان
مدیر جهاد کشاورزی اردستان گفت: ایجاد شهرک گلخانه ای در اردستان به عنوان 
یکی از راهکارهای رونق تولید در بخش کشاورزی در دستور کار متولیان است و از 
سرمایه گذاران این بخش حمایت می کنیم. اسحاق شفیعی اظهار داشت: شهرستان 
اردستان قطب تولید گوشت مرغ در استان است اما گوشت سفید برای شهروندان 
اردستانی وارد منطقه می شود که از کیفیت قابل قبولی برخوردار نیست که با 
هماهنگی و پیگیری های انجام شده تلاش می کنیم مرغ با کیفیت به دست مردم 
برسد. وی در ارتباط با راه اندازی کشتارگاه مرغ در اردستان، افزود: خوشبختانه با ورود 
بخش خصوص یک واحد کشتارگاه مرغ در شهر زواره جانمایی می شود و امیدواریم 
با پشتیبانی که انجام می شود شهرستان اردستان نیز دارای یک کشتارگاه مرغ شود. 
شفیعی تصریح کرد: کشاورزان و دامداران شهرستان اردستان در خصوص نحوه توزیع 
نهاده های دامی و کشاورزی گلایه مند هستند که از اداره تعاون روستایی درخواست 
داریم نسبت به ساماندهی نحوه توزیع نهاده اقدام کند. مدیر جهاد کشاورزی اردستان 
تصریح کرد: ایجاد شهرک گلخانه ای در اردستان به عنوان یکی از راهکارهای رونق 
این بخش قرار گرفته است. تولید در بخش کشاورزی در دستور کار متولیان 

اعتبار ویژه برای 
مقابله با تنش آبی

بعد از دو سال ترسالی، حکمرانی خشکسالی در 
کشور تا جایی نمایان شده که علاوه بر بحران 
آب، با خاموشی های سراسری برق مواجهیم 
و به گفته مسئولان توانیر با افزایش دمای هوا، 
تا نیمه شهریور ماه قطعی برق ادامه دار خواهد 
بود. اگرچه به گفته مدیران صنایع هر ساله 
برنامه مدیریت بار از نیمه خرداد یا اوایل تیر 
ماه آغاز می شد، اما افزایش دمای هوا و برخی 
عوامل دیگر موجب شده تا از نیمه اردیبهشت 
ماه با قطعی برق غافلگیر شویم. از سوی دیگر 
مردم نیز از این وضعیت گلایه دارند و بسیاری 
از خانواده ها در شرایطی که هنوز با کرونا 
مواجهند، از نیاز آنها به اکسیژن در شرایط 

قطعی برق نگرانند.

رشد۱۹ درصدی مصرف انرژی 
به گفته وزیر نیرو، جمع بندی کمیته مربوطه 
شورای امنیت کشور که توسط وزیر کشور 
ابلاغ شده و همچنین دبیرخانه شورای امنیت 
ملی، بر این است که یکی از دو علت قطعی برق، 
افزایش دما و استخراج رمزارزها هستند. رضا 
اردکانیان توضیح داد: نتیجه خشکسالی ها، 
کمبود آب برای تولید برق، افزایش زودهنگام 
دما و استخراج غیرقانونی رمزارزها موجب 
شد تا برخلاف تمام سال های گذشته، رشد 
مصرف انرژی 1۹ درصد باشد. در سال ۹۹ اوج 
مصرف ۴۵ هزار مگاوات بود که در سال جاری 
به ۵۴ هزار مگاوات رسیده است. ۸ هزار و ۵00 
مگاوات افزایش مصرف معادل برق تولیدی 70 
توربین گازی است.  وی گفت: ۹ درصد افزایش 
مصرف برق مربوط به دستگاه های سرمایشی، 
2 هزار مگاوات مربوط به دستگاه های استخراج 
رمزارز، 2 هزار مگاوات مربوطه به رشد مصرف 
در صنایع بزرگ و افزایش یک میلیون مشترک 

سالانه و اندکی مربوط به مصرف چاه های 
کشاورزی است. اردکانیان تصریح کرد: هر 
ساله از انتهای شهریور ماه واحدهای نیروگاهی 
به تعمیرات می روند، در فروردین ماه سال 
۹۹، 1۹ هزار مگاوات هنوز در حال تعمیر 
بود که این میزان در سال 1۴00 به 1۳ هزار 
مگاوات کاهش داده شد، در اردیبهشت ماه 
سال گذشته 10 هزار مگاوات در تعمیرات 
بود، اردیبهشت امسال ۸ هزار و ۵00 مگاوات، 
خرداد سال گذشته ۸ هزار و ۴00 مگاوات در 
حال تعمیر بود، اما اکنون تنها ۴ هزار و 200 
مگاوات در حال تعمیر است که این از سرعت 

بیشتر تعمیرات در نیروگاه ها حکایت دارد.

استخراج یک بیت  کوین 
به اندازه ۲۴ واحد مسکونی

چندی پیش نیز مصطفی رجبی مشهدی- 
سخنگوی صنعت برق اعلام کرد که استخراج 
یک بیت  کوین به اندازه مصرف 2۴ واحد 
مسکونی در طول یک سال برق مصرف می کند. 
ایران  توانیر، هر سال در  بنابر آمار شرکت 
مشترکان خانگی رقمی حدود ۸۳ میلیارد 
کیلووات ساعت برق مصرف می کنند و اگر 
این رقم را به تعداد 2۸ میلیون مشترک خانگی 
در کل کشور تقسیم کنیم، می بینیم مصرف 
سالانه برق هر واحد مسکونی رقمی حدود 
دو هزار و ۹۵0 کیلووات ساعت است. با این 
حساب وقتی سخنگوی توانیر می گوید یک 
بیت کوین به اندازه مصرف 2۴ واحد مسکونی 
در سال برق مصرف می کند، این یعنی احتمالا 
کیلووات  هزار  بیت کوین  72  هر  استخراج 
ساعت برق مصرف می کند. سخنگوی صنعت 
برق استان اصفهان نیز با انتقاد از رشد قارچ 
گونه رمزارزها در کشور، به "نوسان" گفت: 

یکی از عوامل اصلی قطعی سراسری برق در 
اصفهان فعالیت رمزارزهای غیرمجاز است. 
محمدرضا نوحی توضیح داد: مطابق آمارهای 
اعلام شده بین ۴.۵ تا ۵ درصد تولید رمزارزها 
در دنیا، در ایران انجام می شود که نزدیک 2 
هزار مگاوات را به خود اختصاص می دهد. وی 
با اشاره به معضل فعالیت رمزارزهای غیرمجاز، 
تاکید کرد: تا به امروز آمار بالایی ذستگاه تولید 
رمز ارز در اصفهان شناسایی کرده ایم، اما 
امکان شناسایی بسیاری دیگر را نداریم، چراکه 
ماینرهای غیرمجاز امروز از برق بخش خانگی، 
کارخانه ها و کارگاه های تعطیل همچون کوره 
های آجرپزی، مرغداری ها و اراضی کشاورزی 
استفاده می کنند، بنابراین با توجه به این 
موضوع، تیم هایی مستقر و شرکت های توزیع 
برق بر سر شناسایی رمزارزهای غیرمجاز جایزه 
تعیین کرده اند. از سوی دیگر رئیس جمهور 
پنجم خرداد امسال و در جریان جلسه هیات 
دولت، از ممنوعیت تولید و استخراج رمز ارزها 
در کشور حتی مراکز دارای مجوز، تا پایان 
شهریور ماه خبر داد. حسن روحانی با اشاره به 
مشکل کمبود برق گفت: خوشحالم که وزیر 
نیرو در این مورد از مردم عذرخواهی کرد. ریشه 
اصلی این موضوع هم خشکسالی امسال است. 
برق برای استخراج رمز ارزها با مجوز، ۳00 
مگاوات است، اما غیر مجازش 2000 مگاوات 
است، بنابراین هر کسی تعدادی ماینر گذاشته و 
این بیت کوین را استخراج می کند. پس از امروز 
تا پایان شهریور هر نوع استخراج رمز ارز ممنوع 

و غیرقانونی است.
توزیع  شرکت  رسانی  اطلاع  اداره  رئیس 
اینکه  بیان  با  نیز  اصفهان  شهرستان  برق 
قرنطینه های خانگی و استفاده از دستگاه های 
افزایش مصرف  به  نیز منجر  اکسیژن ساز 

برق شده است، گفت: استخراج رمز ارز نیز به 
صورت قارچ گونه و غیرمجاز در کل کشور در 
حال گسترش است. محمد علی اکبری با اعتقاد 
بر اینکه میزان مصرف ماینرها آن قدرها زیاد 
نیست، توضیح داد: کل مصرف ماینر در کل 
برق کل  است، مصرف  مگاوات  کشور ۳20 
کشور ۵۸ هزار مگاوات است، بنابراین میزان 
مصرف ماینرها آن قدرها زیاد نیست، علاوه 
بر این از ابتدای خرداد، این ماینرها از شبکه 
خارج شده است. وی با تاکید بر اینکه استخراج 
غیرمجاز برق امروز صنعت برق را با مشکل 
مواجه کرده است، گفت: در کل دنیا 1۵ تا 
20 هزار مگاوات برق برای تولید رمز ارز مصرف 
می شود؛ بر اساس نرخ معاملات پیش بینی 
می شودکه بین 7 تا 10 درصد این رمز ارزها در 
ایران تولید می شود که بر اساس آن بین 1۵00 
تا 2 هزار مگاوات رمز ارز به صورت غیرمجاز در 
ایران استخراج می شود. در مزارع کشاورزی، 
صنایع متروکه، منازل و با استفاده از کامپیوترهای 
مراکز  در  جدید،  رمزارزهای  برای  شخصی 
آموزشی و تجاری نیز شاهد ماینینگ هستیم..

سیاست غلط وزارت نیرو
از سوی دیگر اما، رئیس کمیسیون بلاکچین 
و رمزارز سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور 
با اعتقاد بر اینکه سهم استخراج رمزارزها بر 
شبکه برق ناچیزاست، گفت: زیرزمینی شدن 
استخراج رمزارز نتیجه سیاست غلط و تعرفه 
گذاری وزارت نیرو است که برآورد می شود 
استخراج رمزارز در کشور ما بالغ بر ۶00 مگاوات 
است. با توجه به ظرفیت تولیدی کشور که ۶0 
هزار مگاوات است متوجه می شویم که یک 
درصد از ظرفیت پیک مصرف برق در کشور به 

استخراج رمزارزها اختصاص دارد. 
عباس آشتیانی با رد اینکه استخراج رمزارزها 
علت خاموشی برق است، تاکید کرد: با توجه به 
اینکه استخراج رمزارزهای قانونی ممنوع است، 
بالغ بر نیم تا یک درصد ظرفیت پیک مصرف 
برق در کشور به استخراج رمزارزها مربوط می 
شود. وی گفت: وزارت نیرو برق را به استخراج 
کنندگان قانونی رمزارز به 10 برابر قیمت قبل 
می فروشد که این تعرفه گذاری به حدی 
اشتباه است و عامل زیرزمینی شدن تولید 
رمزارزها در کشور، تعرفه گذاری وزارت نیرو 
است. وی توضیح داد: وزارت نیرو با فرافکنی 
افکار عمومی را از علت اصلی خاموشی ها 
منحرف می کند، چراکه علت اصلی خاموشی 
های اخیر فرسوده بودن شبکه توزیع انتقال 
انرژی کشور و عدم نوسازی و تعمیرات دوره ای 

نیروگاه های کشور است.
و  غیرمجاز  رمزارزهای  تولید  امروز  اگرچه 
خاموشی های سراسری به یکی از چالش های 
داغ تابستان 1۴00 تبدیل شده و حتی تا پایان 
شهریور ماه فعالیت ماینرهای مجاز هم ممنوع 
شده است، اما اردیبهشت امسال، نخستین 
شهرک رمزارز کشور در اصفهان کلنگ زنی 
شد که به گفته سرمایه گذار این طرح و متولیان 
استان، قرار است این شهرک با برق اضافه شبکه 
سراسری، در آینده اقدام به تولید رمزارز کند، 
حال باید دید با توجه به بحران کم آبی و برق و 
شرایط فعلی کشور، آیا فعالیت این شهرک در 
آینده برای سرمایه گذار آن صرفه اقتصادی 

دارد یا خیر؟

استخراج رمز ارزها به صورت غیرمجاز در حال گسترش است؛

چالش داغ تابستان 1400
کوره های آجرپزی، مرغداری ها و اراضی کشاورزی منابع اصلی تولید ارزرمز در اصفهانند!

سخنگوی صنعت برق استان به "نوسان" می گوید: "آمار بالایی از دستگاههای تولید رمز ارز در 
اصفهان را شناسایی کرده ایم، اما امکان شناسایی بسیاری دیگر را نداریم، چراکه ماینرهای غیرمجاز 
از برق بخش خانگی، کارخانه ها و کارگاه های تعطیل همچون کوره های آجرپزی، مرغداری ها و اراضی 
کشاورزی استفاده می کنند". کاهش بارش ها و به دنبال آن بحران کم آبی و کاهش تولید برق موجب 
خاموشی های مکرر شده، اما در این میان، استخراج رمزارزها از طریق ماینرهای غیرمجاز ، کار را به 
جایی رسانده که شرکت های توزیع برق برای شناسایی و معرفی ماینرهای غیرمجاز توسط مردم جایزه 

۲۰ میلیون تومانی تعیین کرده اند.

هفته نامه نوسان
گروه بازرگانی
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 نوسان: طرح های تامین آب استان اصفهان با 
اولویت روستاهای دارای تنش آبی، بازنگری شده 

و از اعتبارات ملی بهره مند می شوند. 
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
با اعلام این خبر، افزود: تامین پایدار آب روستاها 
از اولویت های این شرکت اســت و تا پایان سال 
جــاری، حداقل ۶۵ روســتای دیگــر از چرخه 

آبرسانی سیار حذف خواهند شد. 

هاشم امینی که در جلســه مجمع صورت های 
مالی طرح های تملک دارایی های ســرمایه ای 
آبفای استان اصفهان ســخن می گفت، با اشاره 
به حدود ۳00 کیلومتر اجرا و اصلاح شبکه های 
آب روســتایی در قالب طرح 100-۳00 ، در سال 
گذشته، عنوان کرد: از مهم ترین نتایج این طرح 
کاهش قابل توجه آب بدون درآمد در روســتاها و 
مدیریت مصرف آنها بود که به کاهش سرانه مصرف 

آب در روستاها منجر خواهد شد. وی پراکندگی 
روستاهای استان به خصوص در اردستان و نایین 
را از مشکلات اصلی آبرسانی پایدار به آنها دانست 
و گفت: از حدود ۴۶0 هزار نفر جمعیت روستایی 
تحت پوشش، ۴20 هزار نفر از روستاییان در قالب 
مجتمع های روستایی به صورت پایدار آبرسانی 
می شوند. امینی در خصوص وضعیت تصفیه خانه 
های فاضلاب در حال ساخت گفت: تصفیه خانه 

فاضلاب فولادشــهر تا دهه فجر امسال تکمیل و 
وارد مدار بهره برداری می شود و تصفیه خانه های 
فاضلاب نطنز و چادگان در حال حاضر حدود 70 
درصد پیشرفت فیزیکی داشته که به شرط تامین 
اعتبارات عمرانی، مراحل تکمیل آن سرعت می 
یابد. وی افزود: پکیج تصفیه خانه فاضلاب شــهر 
تودشک نیز به شــرط تامین اعتبارات عمرانی، 

امسال وارد مدار بهره برداری خواهد شد. 

مدیر عامل آبفای استان اصفهان:

روستاهای دارای تنش آبی در اولویت طرح های تامین آب 
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اسلامی  شورای  نوسان:رئیس 
شهر اصفهان گفت: به خاطر ندارم 
که در هیچ دوره مدیریت شهری، 
در  را  خود  اینگونه  شهرداری 
معرض نقد، سوال و جلسات قرار 

داده باشد.
علیرضا نصر اصفهانی ، اظهار کرد: به 
خاطر ندارم که در هیچ دوره مدیریت 
در  را  خود  اینگونه  شهرداری  شهری، 
معرض نقد، سوال و جلسات قرار داده 
باشد. وی با بیان اینکه برگزاری جلسات 
هم اندیشی با اقشار و صنوف مختلف به 
ویژه انبوه سازان که نقش برجسته ای 
در شهر دارند، قابل تقدیر است، افزود: 
اصفهان  شهردار  حضور  ساعت  شش 
کلاب هاوس  گفت وگوی  اتاق  یک  در 
نشان می دهد که نیازمند برگزاری این 

جلسات هستیم.
اصفهان  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
توسعه  را  نقِد  جلسات  کرد:  تاکید 
داده ایم، زیرا نقد منصفانه نیاز شهر و 
کشور است و کسانی که از نقد منصفانه 
فرار می کنند باید بدانند گریبانشان را 
ساعت ها  باید  که  می گیرد  مشکلاتی 
برای رفع آن وقت صرف کنند. وی ادامه 
توسعه گران  مشکلات  از  بخشی  داد: 
شهر به تدریج کاهش یافته است، اما 
معتقدم باید چنین جلسات با حضور 
سازمان  مدیرعامل  همچون  دیگرانی 
تأمین اجتماعی و مدیر عامل سازمان 
در  که  ساختمان  مهندسی  نظام 
تسهیل امور سرمایه گذاران و انبوه سازان 
تا دغدغه  برگزار شود  دخیل هستند، 
شود.  رفع  زیادی  حد  تا  توسعه گران 
نصر اصفهانی با تاکید بر اینکه پیشرفت 
توسعه و تعالی شهر مجموعه ای است 
توجه شود،  آن  ابعاد  تمام  به  باید  که 
اظهار کرد: اگر بخشی نسبت به اصلاح 
فرآیندها اقدام کنند، اما سایر بخش های 
اقدامی انجام ندهند، شاهد کندی روند 
فعالیت ها خواهیم بود. وی افزود: یکی 
از اشکالات کلی مدیریت این است که 
مقررات سابق  و  قوانین  با  می خواهیم 
مدیریت های کنونی جریان داشته باشد؛ 
در حالی که برنامه های درازمدت دیگر 
در کشور و جامعه جهانی جوابگو نیست.

اصفهان  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
تاکید کرد: انبوه سازان و سرمایه گذاران 
دغدغه توسعه شهر را دارند و قضاوت 
آنها در ارتباط با عملکرد مدیریت شهری 
بیان  با  است. وی  اهمیت  بسیار حائز 
اینکه موانع انجام فعالیت ها باید از سر 
راه برداشته شود، گفت: سازمان بازرسی 
باید  انبوه سازان  امور  تسهیل  برای 
همکاری بیشتری داشته باشد چراکه 
متوقف  باعث  پرونده ها  شدن  متوقف 
شدن شهر می شود. نصراصفهانی گفت: 
بهترین  سازان  انبوه  و  سرمایه گذاران 
مشاوران مدیریت شهری هستند که باید 
از نظرات آنها استفاده شود. ئیس شورای 
اسلامی شهر اصفهان با تاکید بر اینکه 
مدیریت شهری در بخش های مختلف 
نیاز به حضور مردم دارد، گفت: علاوه بر 
کارهای بزرگی که در شهر برعهده داریم، 
اجرای برخی فعالیت های کوچک را که 
تأثیر ویژه ای بر زندگی مردم می گذارد، 
با  در محلات شهر برعهده داریم. وی 
بیان اینکه نحوه بودجه ریزی مشارکتی 
در قالب 200 پروژه در 200 محله شکل 
می گیرد، اظهار امیدواری کرد: اهداف در 
نظر گرفته شده در این راستا محقق 
در  ردیف سال های سال  این  و  شده 

بودجه نقش ببندد.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شــهرداری اصفهان گفت: در برنامه این هفته
 " هر یکشــنبه، یک افتتاح" از پروژه ها و تجهیزات جدید سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری اصفهان رونمایی می شود.محسن گلابی در این خصوص گفت: خریداری20 دستگاه 
شاسی ایسوزو و تجهیز به تجهیزات آتش نشانی با هزینه ای بالغ بر ۵۸0 میلیون ریال، همچنین 
اضافه کردن تجهیزات امدادی اعم از دستکش، کلاه، مقنعه حریق، کامبی تولز به ارزش ۳00 
میلیارد ریال از جمله تجهیزات جدید این سازمان برای بهبود خدمت رسانی به شهروندان است. 

رئیــس کمیســیون فرهنگی و ورزشــی شــورای شــهر اصفهــان گفت: شــورای 
شــهر به عنوان سیاســت گذار در امور شــهر به خوبی بــه نوجوانان توجه داشــت و 
بودجــه ای معادل یک میلیــارد تومان بــرای خانه کــودک و نوجــوان تصویب کرد.
فریده روشن در صفحه اینســتاگرام خود نوشــت: "از آنجا که نوجوانان باید کنشگران 
برنامه های فرهنگی باشند و نه صرفاً مخاطب، شورای مشورتی نوجوانان تشکیل گردیده تا 

مسیر کنشگری نوجوانان هموار گردد. "

بودجه یک میلیارد تومانی برای خانه کودک و نوجوانتجهیز ویژه سازمان آتش نشانی اصفهان 

گزارش

گزارش

انبوه سازان، بهترین
مشاوران شهرداری

شهردار اصفهان در جمع معتمدین محلی مناطق مطرح کرد:

دستاوردهای  به  اشاره  با  اصفهان  شهردار 
دوره  این  طی  شهرداری  اقتصادی   – مالی 
مدیریت شهری به فروش اموال شهرداری در 
سال ۹۶ اشاره و تصریح کرد: این میزان ۳۵۵ 
میلیارد تومان بود که در سال ۹۹ به 1۳۸ میلیارد 
تومان کاهش پیدا کرد و اموال فروخته شده هم 
برای تهاتر با پیمانکارانی است که پروژه های 
عمرانی در شهر اجرا می کنند. نوروزی اضافه 
کرد: طی این دوره مدیریت شهری دو هزار و 
1۸0 میلیارد تومان از طریق اوراق مشارکت 
به شهر اصفهان آورده شد و این در حالی است 
که کل اوراق مشارکت سازمان های دولتی 
700 میلیارد تومان بوده است. وی گفت: هر 
هفته برای پیگیری چنین اموری به تهران سفر 
کردیم که در این چهار سال بیش از 200 بار سفر 
و پیگیری صورت گرفته، در اثر این رایزنی ها و 
مذاکرات با بانک مرکزی، وزرا و ... بود که توفیقات 
اصفهان حاصل شد.  برای  اقتصادی  و  مالی 
نوروزی افزود: شهرداری اصفهان توانست از 
اوراق مشارکتی که برای توسعه حمل و نقل 
عمومی در نظر گرفته شده بود برای خرید 

اتوبوس های شهری استفاده کند.

یک هزار و ۳6۰ توافق 
برای آزادسازی در شهر 

وی با اشاره به اینکه میزان وصول درآمد در این 
دوره مدیریت شهری 12 هزار و 700 میلیارد 
تومان بوده است، گفت: بودجه شهرداری از دو 
هزار میلیارد تومان به 10 هزار میلیارد تومان 
افزایش پیدا کرده است و با این حال برخی سال 
ها تحقق بودجه در شهرداری اصفهان در کشور 
رتبه نخست را داشته است و از صددرصد بالاتر 
رفته است. شهردار اصفهان با بیان اینکه در این 
سال ها یک هزار و ۳۶0 توافق برای آزادسازی 
املاک  تامین  گفت:  است،  گرفته  صورت 

و  معادل چهارصد  مورد  به ۳۴۵  شهرداری 
۹ هزار مترمربع افزایش یافته است. وی تعداد 
قراردادهای مشارکتی در این دوره را 77 مورد 
عنوان و تصریح کرد: ارزش مالی این قراردادها 
یک هزار و ۸۳2 میلیارد تومان است که سرمایه 
گذاری شهرداری ۶۹۳ میلیارد تومان و آورده 
بخش خصوصی یک هزار و 200 میلیارد تومان 

بوده است.  

افزایش مشارکت بخش خصوصی 
نوروزی از کاهش سهم شهرداری در پروژه های 
مشارکتی و افزایش حضور بخش خصوصی خبر 
داد و گفت: در سال ۹۶ سهم شهرداری در این 
نوع قراردادها ۵۳ درصد و بخش خصوصی ۴7 
درصد بود که در سال ۹۸ سهم شهرداری به 2۹ 

درصد کاهش یافته است. 
وی بیان کرد: در زمینه تسهیل امور شهر، نمی 
توانید یک لایحه در شورای شهر پیدا کنید که 
مورد تصویب قرار نگرفته باشد و یک قانون که در 

شهرداری اجرا نشده باشد.  

گستره های ویژه شهر نباید معطل بماند 
شهردار اصفهان از توافق با ارتش و سپاه خبر داد 
و گفت: محصول این توافقات برای دوره بعدی 
مدیریت شهری است. متناظر باغ فرح آباد 
سابق تا اتوبان اقارب پرست طرح های خوبی 
اجرا خواهد شد و زندان مرکزی جابجا می شود 
و زمین آن در اختیار شهرداری قرار می گیرد. 
نوروزی با بیان اینکه ما علاقه نداریم گستره 
های ویژه شهر معطل بماند، اظهار کرد: راجع به 
عرصه 1۴0 هکتاری فریادهایی علیه شهرداری 
زده شد که ریشه در جهل داشت و باعث شد 
روی این کار قفل زده شود. البته آخرین اقدام 
ما برای توسعه گستره های ویژه شهر زمینی 
17 هکتاری بود که هم اکنون در حال تعیین 

تکلیف در کمیسیون ماده ۵ است. شهردار 
اصفهان افزود: مگر می شود طالب ساختار توسعه 
ای و زیست پذیری شهر باشیم اما روی شهر قفل 
بزنیم؛ بلکه باید در مورد این موارد با افراد مرتبط 

بیشتر گفت و گو کنیم.  

تشکیل کمیته حل مشکلات انبوه سازان 
وی با اشاره به اینکه مدیران ما در شهرداری 
سوءنیت ندارند اما تفاسیر متفاوت است؛ بر 
همین اساس باید به سمت تفاسیری حرکت 
داشته  شهر  برای  بیشتری  نفع  که  کنیم 
باشد، پیشنهاد داد برای حل مشکلات انبوه 
سازان کمیته ای با حضور این افراد در معاونت 
شهرسازی شهرداری تشکیل شود؛ وی افزود: 
شما را در تصمیم گیری مشارکت می دهیم تا 

تصمیم سازی به بهترین شکل صورت گیرد.

لزوم اصلاح صدور پروانه ساختمانی 
در ادامه این جلسه، مهدی جعفرپیشه، رئیس 
هیئت مدیره انجمن انبوه سازان استان اصفهان 
گفت: طی جلسات مختلفی که با شهرداری 
برگزار شد به عنوان یک شهروند بر خودم فرض 
می دانم از خدمات شهرداری در این دوره تشکر 
کنم. وی بیان کرد: بابت اجرای اتفاقات عمرانی 
مانند پل شهید سلیمانی، پل آفتاب، ساماندهی 
عباسی  چهارباغ  ساماندهی  دولت،  دروازه 
از مدیریت شهری  و سالن گلستان شهدا 

قدردانی می کنم.
رئیس هیئت مدیره انجمن انبوه سازان استان 
اصفهان بیان کرد: متاسفانه یک امضای طلایی 
تحت عنوان طبقه اضافه به شهرداران مناطق 
داده شده است که سبب شده وقتی شهردار 
منطقه به تحقق بودجه رسیده است، مجوز این 
کار را صادر نکند و وقتی بودجه هنوز محقق 
نشده مجوز یک طبقه اضافی از سوی شهرداران 

صادر می شود.وی تصریح کرد: باید دریافت 
هزینه بیمه ساختمانی اصلاح شود. جعفرپیشه 
با اشاره به اینکه برای هربار بازدید از ساختمان 
بین ۵ تا 10 میلیون تومان باید به حساب واریز 
شود که این هزینه منطقی نیست، گفت: برای 
دریافت مجوز پروانه های ساختمانی بیش از 
چهار هزارمترمربع باید به شهرداری مرکزی 
مراجعه شود که فرآیند صدور پروانه در این حال 

بسیار طولانی است و نیاز به اصلاح دارد.
 رئیس هیئت مدیره انجمن انبوه سازان استان 
اصفهان از شهردار اصفهان درخواست کرد به 
عنوان یک مدیر شهری که دارای ارتباط ملی 
موثر است در مورد وضعیت آب اصفهان پیگیری 
لازم را انجام دهد چراکه شهر اصفهان از تشنگی 
می سوزد و با حل این مشکل یادگار خوبی از 

شهردار اصفهان باقی خواهد ماند. 

تقدیر از روان سازی امور 
همچنین در این جلسه عده ای از انبوه سازان 
شهر اصفهان مشکلات خود را با شهردار اصفهان 

و مدیران شهری مطرح کردند. 
درخواست تقسیط عوارض ساخت و ساز، حل 
مشکل زمین تعاونی مسکن فرهنگیان، معضل 
ساخت و ساز های کوچک در شهر اصفهان 
که سبب سرمایه گریزی شده است، تقدیر از 
شهردار اصفهان به دلیل انتصاب مدیران بانو در 
شهرداری، تسریع و روان سازی پاسخ گویی در 
سازمان آتش نشانی به سازندگان ساختمان، 
اقدامات موثر شهرداری در کمیته تسهیل صدور 
پروانه، نیاز به اصلاح روند صدور پایان کار در شهر 
اصفهان در مقایسه با تهران و رفع تنگ نظری ها 
در قوانین بخشی از جملهپیشنهادات و صحبت 
های جمعی از توسعه گران شهر اصفهان با 
مدیران شهری بود. در این نشست به موضوعاتی 
همچون ایجاد ضوابط سرمایه پذیر، لزوم تغییر 
قوانین ۴0 سال گذشته در حوزه ساخت و 
ساز، تقدیر از شفاف سازی سیستم محاسبات 
شهرداری، لزوم افزایش تراکم مجاز ساخت و 
ساز در شهر اصفهان، ضرورت افزایش مدت زمان 
اعتبار پروانه های ساختمانی برای زمین های با 
متراژ زیاد و ایجاد مشوق برای سازندگان مکان 
های خدماتی مانند ورزشگاه و فرهنگسرا نیز از 

سوی توسعه گران شهر پرداخته شد.

شهر زیست پذیر با قفل زدن روی شهر محقق نمی شود؛

هم اندیشی با توسعه گران
وصول درآمد شهرداری اصفهان در این دوره به ۱۲ هزار و 7۰۰ میلیارد تومان رسید

citizen

 نوسان:شهردار اصفهان گفت: هم اندیشی با مردم و معتمدین 
محلی مناطق اصفهان مسیر پیشرفتی را برای اصفهان مشخص 
کرده که همگان در شهرهای مختلف به آن اذعان دارند. قدرت 
اله نوروزی در شصت و سومین نشست هم اندیشی اصفهان فردا 
با حضور منتخبین شوراهای معتمدین مناطق شهرداری ضمن 
تشکر از نقش شایسته معتمدین در اداره بهتر شهر، اظهار کرد: 
یکی از شعارهای این دوره مدیریت شهری از سال ۹6 این بود که 
اداره شهر باید بر اساس نقطه نظر مردم باشد و نکاتی که امروز 
معتمدین در این جلسه ابراز داشتند به چراغ راه مدیران مناطق 

شهرداری و به طرح های مختلف تبدیل می شود. 
وی با بیان اینکه اداره خوب امروز شهر ریشه در هم اندیشی ها با مردم 
دارد، تصریح کرد: شنیدن نقطه نظر نخبگان در این جلسات کمک بزرگی 
برای سیاست گذاری، برنامه ریزی و نظارت بر حسن اجرای برنامه هاست، 
اگر امروز اصفهان در میان سایر کلانشهرهای کشور پیشرو و بودجه 2 
هزار و 7۵0 میلیاردی سال ۹۶ به 10 هزار میلیارد تومان فعلی رسیده 
و اگر ۴ هزار میلیارد تومان از برخی شهرهای همتراز جلو افتاده به دلیل 
همین همفکری ها و کار مدیریتی مشارکتی است.  شهردار اصفهان افزود: 
هم اندیشی با نخبگان محدود به اصفهان نیست چراکه جلسات متعددی 
نیز با تمام اصفهانی های مسئول در تهران برگزار کرده ایم و نقطه نظرات 
این افراد نیز کمک بسیاری به ما کرده است. وی با اشاره به پروژه های 
شاخص عمرانی شهر اصفهان، گفت: در این دوره 1۵ درصد باقیمانده خط 
یک مترو ظرف ۴ ماه به اتمام رسید، خط دو را با سرعت آغاز کردیم و 
امروز سیزدهمین ایستگاه آن در حال ساخت و چهاردهمین ایستگاه در 
حال مذاکره است، ۸0 کیلومتر اتوبان حلقه حفاظتی با عرض 70 متر با 
2۳ تقاطع غیرهمسطح در حال انجام است که تنها برای یک بخش آن 
آن با نام شهید سلیمانی هزینه ای بالغ بر 200 میلیارد تومان انجام گرفته 

است که هیچکدام کارهای کوچکی نیست. 

صرفه جویی های مالی در کنار پیشرفت های بزرگ
شهردار اصفهان با بیان اینکه با وجود همه اقدامات انجام شده و افزایش 
درآمدها، کاهش میزان فروش اموال غیرمنقول داشته ایم، افزود: در سال 
۹۶، ۳۵۵ میلیارد تومان اموال غیرمنقول فروخته شده و در سال ۹۹ که 
بودجه به 7 هزار و 200 میلیارد تومان رسید 1۳۸ میلیارد تومان اموال 
است. وی صرفه  بزرگی  بسیار  کار  است که  فروخته شده  منقول  غیر 
جویی انجام شده در سال ۹7 را 170 میلیارد تومان ذکر کرد و گفت: با 

این مبلغ می شود پلی مانند پل بزرگ شهید سلیمانی را بسازیم.  

بیشترین جذب اوراق مشارکت
نوروزی با بیان اینکه اوراق مشارکتی که شهرداری طی این ۴ سال جذب 
کرد از سایر شهرهای ایران بیشتر بود، تاکید کرد: 2 هزار و 1۸0 میلیارد 
تومان پول به شهر اصفهان آمد که اگر آن را به دو تقسیم کنیم به معنای 
ورود 1 هزار و ۹0 میلیارد تومان بودجه دولتی در این شرایط سخت به 
شهر است که کاری بسیار بزرگ محسوب می شود. وی میزان وصول 
درآمد شهرداری طی ۴ سال گذشته را 12 هزار و 700 میلیارد تومان 
ذکر کرد و افزود: با همین درآمدها بوده که این تحولات اقتصادی بزرگ 

صورت گرفته و هر نقطه از شهر دستخوش تحول عمرانی شده است. 
شهردار اصفهان ادامه داد: 1 هزار و 1۶0 توافق آزادسازی داشته ایم که 
به معنای ایجاد زمینه مساعد برای توسعه و آبادانی شهر، تعریض خیایان 
ها و احداث میادین و ... است؛ همچنین ۸00 میلیارد تومان مطالبات 
شهرداری از دستگاه های اجرایی شناسایی شد که در جاهای دیگر قرار 
داشت. وی با بیان اینکه مشارکت را در سرمایه گذاری این شهر تعمیم 
دادیم، اضافه کرد: یک هزار و ۸۳2 میلیارد سرمایه گذاری یا مشارکت 
مردمی در این دوره رقم خورد که سهم شهرداری در سال ۹۶ ، ۵۳ 
درصد بود که اکنون به 2۳ درصد رسیده است و به معنای این است 
که سهم بخش خصوصی را به 70 درصد رسانده و از سهم شهرداری 
کم کرده ایم که نشان دهنده مشارکت بیشتر مردم در سرمایه گذاری 

برای شهر است.

رایزنی های هفتگی در پایتخت
نوروزی تاکید کرد: با وجود شرایط سخت، دوشنبه های هر هفته در 
تهران حضور پیدا می کنیم و در سفر همین هفته به تهران ۳0 دستگاه 
اتوبوس و ۵ دستگاه خودروی ون خریداری کردیم تا معلولین و جانبازان 
 ۴۳0 نیز  محاسبات  دیوان  در  حضور  با  کنند،  استفاده  آن  از  بتوانند 
میلیارد تومان اوراق مشارکت که سرنوشت نامعلومی داشت زنده شد 
و این ارتباطات با کسانی که در تهران و اصفهان هستند نتایج خوبی 
برای اصفهان داشته است. وی ادامه داد: در همین جلسات به ما گفته 
شد که مردم باید در بودجه ریزی و تقسیم بوده ها مشارکت کنند به 
همین دلیل 200 میلیارد تومان بودجه با نظرات مردم و همکاری مدیران 
مناطق اختصاص یافته است تا گره های مردم باز شود و ما باید به گونه 
ای عمل کنیم که همه نظرات را ارزشمند بدانیم. شهردار اصفهان گفت: 
معتمدین با شهرداری های مناطق برای رفاه بهتر شهروندان در مناطق 
همکاری بیشتری داشته باشند و از شهرداران مناطق نیز می خواهم که 
با معتمدین رابطه بیشتری داشته باشند تا با درک عمیق تر از مسائل، 
مدیریت بهتری داشته باشند. اگر هر فردی نیز بخواهد در انجام این 

اقدامات خلل ایجاد کند باید بداند این موضوعات به ضرر مردم است.

بیشترین میزان جذب اوراق مشارکت
از سوی مدیریت شهری اصفهان

 نوســان: معاون مالی و اقتصادی شــهردار 
اصفهان با بیان اینکه تورم لجام گسیخته بر پیکره 
اقتصاد و بخش خصوصی شــلاق می زند، گفت: 
شهرداری باید زیرساخت های شهری را محقق 
کند تا بســتر لازم برای فعالیت سرمایه گذاران 
فراهم باشد و شاهد فرار ســرمایه گذاران از شهر 
نباشیم. مرتضی طهرانی در شصت و چهارمین 
نشست هم اندیشی اصفهان فردا با حضور جمعی 
از توسعه گران شهر و شــهردار اصفهان، اظهار 
کرد: در این دوره مدیریت شهری برای ارتباط با 
انبوه سازان و سازندگان شهر چهار جلسه برگزار 

شده اســت.وی با بیان اینکه شهرداری مسئول 
ساخت و ساز شهر نیست بلکه شهر باید به کمک 
شهروندان ساخته شــود، افزود: شهرداری باید 
زیرساخت های شهری را محقق کند تا بستر لازم 
برای فعالیت سرمایه گذاران فراهم باشد و شاهد 
فرار سرمایه گذاران از شهر نباشیم. معاون مالی 
و اقتصادی شهردار اصفهان با بیان اینکه کشور ما 
کشور تغییرات سریع و شگفت انگیز است، تصریح 
کرد: با وجود تغییرات شــدید و انطباق کارهای 
شهری، فعالیت در زمینه ســاخت و سازها کار 
ساده ای نیســت. وی تاکید کرد: انبوه سازان به 

خوبی می دانند که بر اساس اعلام بانک مرکزی 
تورم ســال جاری نسبت به ســال گذشته بین 
۴0 تا ۴۵ درصد اســت و شهرداری برای افزایش 
تعرفه تنها 1۵ درصد می تواند از شورای شهر مجوز 
بگیرد؛ البته بسته های تشویقی ساخت و ساز نیز 
برای کمک به ســرمایه گذاران و انبوه سازان ارائه 
شده است. وی گفت: بخشی از منابع مالی شهر 
را سازندگان خرد و انبوه ســازان از طریق صدور 
پروانه های ســاختمانی تأمین می کنند، قطعاً 
شهرداری و انبوه ســازان باید با هم تعامل داشته 

باشند تا شهر ساخته شود.

معاون شهردار اصفهان:

بستر فعالیت سرمایه گذاران در شهر باید مهیا باشد

شـهردار اصفهان با اشـاره به اینکـه میزان وصـول درآمد در ایـن دوره مدیریت شـهری ۱۲ هزار 
و 7۰۰ میلیـارد تومـان بوده اسـت، گفت: بودجه شـهرداری از دو هـزار میلیارد تومان بـه ۱۰ هزار 
میلیـارد تومـان افزایش پیدا کرده اسـت و بـا این حال برخی سـال ها تحقق بودجـه در شـهرداری اصفهان در 
کشـور رتبه نخسـت را داشـته اسـت و از صددرصد بالاتر رفته اسـت. قدرت اله نوروزی در شـصت و چهارمین 
نشسـت هـم اندیشـی اصفهـان فردا که با توسـعه گران شـهر اصفهـان برگزار شـد، اظهار کـرد: در ایـن دوره 
مدیریت شـهری با انبوه سـازان شـهر اصفهان چهار نشسـت هم اندیشـی برگزار شـد و برگزاری این جلسـات 

به معنـای توجه به نقطـه نظرات مردمی اسـت.

هفته نامه نوسان
گروه شهری
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تحلیل

  تحلیل     

بانک مرکزي اعلام کرد که براساس مصوبه ستاد هماهنگي اقتصادي دولت در سال 
گذشته مبلغ 2.۵ میلیارد دلار سهمیه ارز ترجیحي براي وزارت بهداشت تعیین شد 
که با توجه به شرایط خاص موجود، در سال گذشته بالغ بر سه میلیارد دلار براي واردات 
اقلام اعلامي آن وزارتخانه تامین ارز شده است. همچنین براساس سهمیه ارزي تعیین 
شده آن ستاد براي شش ماهه اول سال 1۴00 نیز مبلغ 1.۵ میلیارد دلار براي واردات 
وزارت بهداشت تعیین شده که تاکنون بالغ بر یک میلیارد دلار آن تخصیص یافته است.

اعلام جزییات تامین ارز اقلام دارویي 
براساس اعلام انجمن انرژي هاي تجدیدپذیر برق، ایران پس از ونزوئلا ارزان ترین برق 
جهان را دارد و حالا با سقوط ارزش ریال، نرخ برق ایران نازل تر شده است. همین موضوع 
نام ایران و ونزوئلا را به عنوان دو بهشت استخراج رمزارز مطرح کرده است. این موضوع در 
حالي رخ مي دهد که جیره بندي برق شهروندان ایراني این روزها حاشیه ساز شده است. 
مجیدرضا حریري، رییس اتاق بازرگاني ایران و چین مي گوید که نه فقط چیني ها که 

لهستاني ها، هندي ها و ترکیه اي ها هم در ایران مزارع رمزارز احداث کرده اند. 

۴ کشور در ایران مزرعه رمزارز دارند

زمان
 چرخش اقتصاد

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:در نشســت علني مجلس، نمایندگان با طرح مالیات بر 
عایدي سرمایه موافقت کردند. با وجود اینکه قرار است این طرح به 
شوراي نگهبان ارسال تا درخصوص آن تصمیم نهایي صادر شود، اما  
نمایندگان مجلس آن را به نوعي افزایش پایه هاي مالیاتي مي دانند. 
براساس آنچه در دي ماه سخنگوي کمیسیون اقتصادي از این طرح 
گفته بود، »هر نوع نقل  و انتقال املاک، وســایل نقلیه موتوري، طلا، 
زیورآلات و جواهرآلات و انواع ارز در کلیه نقاط کشور ازجمله مناطق 
آزاد تجاري و ویژه اقتصادي مشمول مالیات بر عایدي سرمایه خواهد 
شد. در این طرح همچنین منظور از عایدي سرمایه، مازاد قیمت زمان 
انتقال دارایي نسبت به قیمت زمان تملک آن است.« آنچه می خوانید 
برخی از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به 

خود معطوف کرد؛
 

حسین اولویت های اقتصادی دولت سیزدهم
 یک کارشناس امور اقتصادی با اشاره به اولویت های مهم اقتصادی دولت سیزدهم، 
بیان داشت: افزایش قدرت خرید و رفاه، توزیع درآمد و کاهش تعداد فقرا باید 
مورد توجه قرار بگیرد و مشکل تحریم ها نیز برطرف شود. کارشناس امور اقتصادی 
درباره اولویت های اقتصادی دولت آینده گفت: شمارش اولویت های اقتصاد کشور 
نیاز به مورد توجه قرار دادن کل  مباحث مربوطه در این زمینه دارد. وی در ادامه 
اضافه کرد: تعیین یک هدف کلی برای اولویت های اقتصادی نیاز دارد تا افزایش 
قدرت خرید و رفاه، توزیع درآمد و کاهش تعداد فقرا مورد توجه قرار گیرد که 
دستیابی به این موارد بحث دیگری را می طلبد. افقه در ادامه تاکید کرد: با توجه 
به وضعیت فعلی کشور و وابستگی شدید اقتصاد به روابط خارجی، اولین اولویت 
باید حل مشکل تحریم ها و روابط خارجی باشد که احتمالا مسئله تحریم به زودی 
حل خواهد شد، بنابراین مسئله FATF باقی می ماند که چنانچه در صورت رفع 
تحریم ها برای آن فکری وجود نداشته باشد، مراودات مالی و پولی بین بانکی محقق 
نخواهد شد، بنابراین این امر )تحریم( به تنهایی کمک کننده نیست. این کارشناس 
امور اقتصادی در خصوص سیاستگذاری های ارزی و تقویت پول ملی نیز ابراز کرد: 
مشکلات اقتصادی گرچه نمود اقتصادی دارد ولی دارای ریشه های غیر اقتصادی 
است. برخلاف دیدگاه های اقتصاددان های طرفدار بازار آزاد معتقد هستم دولت باید 
به شدت نرخ ارز و نرخ بهره را مدیریت کند. به این معنا؛ سیاست های پولی به طور 
کامل مدیریت شده باشد و این برخلاف مدافعان  مدیریت بازار آزاد است که در 
شرایطی که بسترها فراهم نیست به یک بازار آزاد بسیار کور ضد تولید و توسعه 

معتقد هستند.
 

اتفاق بی سابقه در بازار خودرو 
نوک کوه یخ مدیریت آشفته در بازار خودروی کشور، به تازگی بیرون زده است. 
همین چند روز پیش بود که علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
از انبار شدن ۴۵0 هزار دستگاه خودرو در کشور توسط واسطه ها خبر داد، عددی 
که دست اندرکاران بازار خودرو می دانند چه معنایی دارد. ماجرا از این قرار است 
که در راستای مقابله با واسطه گری خودرو در بازار، طی سال گذشته تصمیمات 
متعددی توسط وزارت صمت اتخاذ شد تا خودرو هایی که در قالب طرح های پیش 
فروش یا قرعه کشی محصولات به فروش می رسند، سر از پارکینگ واسطه ها 
و دلالان در نیاورند. این در حالی است که طی هفته گذشته، خودروسازان و 
قطعه سازان، رایزنی ها برای آزادسازی قیمتی را با قوه مقننه کلید زدند. بر این 
اساس، خودروسازان و قطعه سازان در نامه ای به رئیس کمیسیون صنایع مجلس، 
خواستار آزادسازی قیمت گذاری خودرو های لوکس داخلی و آزاد شدن واردات 
خودرو شدند. چنانچه پیش بینی ها در مورد آینده مذاکرات هسته ای میان ایران و 
قدرت های جهانی با خوش بینی توام باشد، می توان پیش بینی کرد نه تنها واردات 
خودرو های خارجی پس از ۳ سال توقف، دوباره آزاد شود، بلکه برخی خودروسازان 
خارجی )احتمالاً چینی ها( به سرعت جایِ خالی شرکت های خودروسازیِ فرانسوی 
در بازار ایران را پر کنند. هرچه باشد، با ورود دوباره خودرو های خارجی به بازار ایران، 
می توان انتظار داشت که ناگهان، شوکی ناشی از افزایش عرضه در عین ثبات تقاضا 
در بازار خودرو رخ بدهد و از آنجا که متوسط سطح درآمد تغییر قابل توجهی در 
چند سال اخیر نداشته و حتی کاهشی بوده، کشش قیمتی تقاضا هم نمی تواند 

تغییر محسوسی داشته باشد.

ابرتورم رخ نداد
چه چیزی تضمین کرد که اقتصاد ایران از ونزوئلایی شدن در سال 1۳۹۹پرهیز 
کند و فرصت کافی برای دستگاه سیاستگذاری و دیپلماتیک فراهم کند تا برای 
کاستن از تحریم ها امکان مذاکره با طرف های خارجی را داشته باشد؟ تیمور 
رحمانی در پاسخ به این پرسش می گوید: بدون تردید کاهش و وارونه شدن 
انتظارات تورمی یکی از عوامل کلیدی بوده و خواهد بود. انتظارات تورمی هم به 
دلیل شکست سیاست ترامپ در مقابل ایران و نتیجه انتخابات آمریکا دچار کاهش 
شد و هم به دلیل اعاده اعتماد به دستگاه سیاستگذاری اقتصادی کشور که با 
وجود ایراد جدی در عملکرد آن، همچنان به عاملان اقتصادی اطمینان می داد 
اگر اقداماتش محل اشکال است اما قادر به کنترل فرمان در پیچ های خطرناک 
هست. این استاد اقتصاد اضافه کرد: اما غیر از کاهش انتظارات تورمی آنچه سبب 
شد اقتصاد ایران سال 1۳۹۹ را پشت سر بگذارد و ونزوئلایی نشود، تغییر مسیر 
سیاستگذاری پولی برای کمک به تامین مالی دولت و کاهش درجه پولی کردن 
کسری بودجه دولت و در عین حال کنترل نرخ سود بود. گرچه نحوه مدیریت بازار 
ارز از سال 1۳۹7 تغییر کرد و به دلیل اینکه نرخ ارز لنگر انتظارات تورمی بوده و 
تا مدتی خواهد بود، مدیریت بازار ارز برای پرهیز از ابرتورم و تداوم عرضه کالاهای 
اساسی و جلوگیری از فروپاشی تولید ضروری بود و توانست مدتی به دستگاه 
سیاستگذاری فرصت دهد تا شرایط بحرانی را قابل کنترل نماید، اما واضح بود 
که مدیریت بازار ارز ظرفیت محدودی دارد و به طور مشخص قادر به گرفتن تمام 

ضربات وارده بر اقتصاد کشور از جهت تشدید تورم نخواهد بود.

مالیاتِ جلوگیري از 
سود اگري

نگاهي به آمار سري زماني بخش ساختمان 
و مسکن نشان مي دهد در کشورهایي که 
در بي ثباتي اقتصادي بسر مي برند، مسکن 
که  است  سرگرداني  هاي  سرمایه  ماواي 
به قصد بورس بازي به آن روي مي آورند و 
باعث ایجاد تقاضاي سوداگرانه در این بازار 
مي شوند. مالیات عایدي سرمایه حاصل از 
تملک مسکن، بر رشد قیمت مسکن در هنگام 
فروش آن وضع مي شود و از این طریق بخشي 
از عایدي سرمایه حاصل از فروش مسکن 
را از صاحب آن سلب مي کند. همچنین 
اخذ مالیات از خرید ملک و فروش مجدد آن 
در فواصل کوتاه مدت با هدف کسب سود 
نامتعارف ناشي از انجام معاملات مکرر مالیات 
سوداگري است. در واقع تفاوت این دو مالیات 

در مدت زمان تملیک دارایي است.

گام اساسی برای رونق تولید
سید احسان خاندوزی نایب رییس کمیسیون 
اقتصادی مجلس در موافقت با کلیات طرح 
مذکور در جلسه تصویب این قانون گفته بود: 
»با این اقدام، گام اساسی برای رونق تولید 
برداشته می شود و از سوی دیگر، جذابیت 
فعالیت های دلالی و غیرمولد کاهش می یابد 
و نقدینگی در حوزه فعالیت های مولد به کار 
گرفته می شود و رشد و اشتغال را در کشور به 
دنبال دارد. بسیاری از کشورها یک قرن است 
که چنین قوانینی را دارند و این کار عامل 
موثری برای تشویق فعالیت های تولیدی و 
همچنین کاهش فاصله طبقاتی در کشور 
است. در حال حاضر می بینیم که میزان 
نوسان و شوک قیمتی در مسکن به شکل 
متناوب و حتی بالاتر از تورم کشور است و 
این نشان دهنده آن است که جذابیت بازار 

مسکن برای فعالیت های دلالی و غیرمولد 
بسیار زیاد است و تقاضاهای کاذب باعث 
افزایش قیمت ها شده است. از سوی دیگر، 
این طرح به تولیدکنندگان مسکن و خودرو 
و همچنین به اکثریت جامعه که به اندازه نیاز 
خود از کالاهای سرمایه ای بهره مند هستند، 
ضرری را وارد نمی کند و صرفا این مالیات از 
سودگران و واسطه گران اخذ می شود.« اما 
بر اساس طرح مجلس قرار است فعالیت 
کنترل  چگونه  موازی  بازارهای  اقتصادی 
شود؟ طبق این طرح، مازاد ارزش دارایی 
در زمان انتقال آن نسبت ارزش تملکش، 
عایدی سرمایه محسوب و هر نوع نقل و انتقال 
دارایی ها زیر در زمان انتقال در همه مناطق 
کشور از جمله مناطق آزاد تجاری اقتصادی 
و ویژه اقتصادی مشمول مالیات می شود. 
طبق این طرح، املاک با انواع کاربری و حق 
واگذاری محل، انواع وسایل نقلیه موتوری 
زمین، طلا، شمش طلا، طلای آب شده، 
زیورآلات از جنس طلا، پلاتین، جواهر آلات 
و انواع ارز خارجی مشمول قانون مالیات بر 
عایدی سرمایه خواهند بود. بر این اساس 
املاک در صورت نگهداری کمتر از یک سال 
مشمول ۴0 درصد مالیات بر عایدی سرمایه 
می شوند و با نگهداری املاک بیش از یک 
سال، سالانه سه واحد درصد از نرخ مالیات بر 
عایدی سرمایه کم می شود و از سال دوازدهم 
به بعد با نرخ ثابت چهار درصد مشمول مالیات 
می شوند. در این قانون همچنین اراضی بایر 
نیز باید معادل ۴0 درصد مالیات بر عایدی 
سرمایه بپردازند. در همین حال، نگهداری 
انواع خودرو در کمتر از یک سال معادل 
۳0 درصد مشمول مالیات می شود و در 
صورت نگهداری بیش از یک سال، سالانه 

10 واحد درصد از نرخ کم و مالیات مربوطه 
از سال چهارم به بعد با نرخ ثابت صفر درصد 
محاسبه می شود. از سوی دیگر، نگهداری 
سایر دارایی ها نظیر طلا، ارز، جواهرآلات با 
نگهداری کمتر از یک سال معادل ۳0 درصد، 
با نگهداری بیش از یک تا دو سال سالانه 20 
درصد و با نگهداری بیش از دو سال معادل 10 

درصد مالیات خواهند پرداخت.

مقابله با سوداگری
مجلس  اقتصادی  کمیسیون  سخنگوی 
شورای اسلامی معتقد است: هدف نمایندگان 
از تصویب این طرح استفاده از سرمایه ها در 
حوزه تولید و اشتغال است.  مهدی طغیانی 
در تشریح جزییات این طرح افزود: با اجرایی 
شدن این مالیات سرمایه ها به جای اینکه از 
مسیر واقعی تولید خارج شوند در زمینه تولید 
مورد استفاده قرار می گیرد. وی گفت: کسی 
که برای انجام کاری سرمایه گذاری کرده 
است باید 2۵ درصد مالیات پرداخت کند اما 
کسی که سرمایه خود را از مسیر تولید خارج 
کرده و هیچ گونه سرمایه گذاری نکرده و با 
خرید ملکی قیمت آن افزایش پیدا کرده و سود 
زیادی برده باید مالیات بر عایدی سرمایه خود 
را پرداخت کند. به گفته طغیانی، نیت ما از 
اجرایی شدن این مالیات افزایش درآمد دولت 
نیست؛ بلکه نیت اصلی مقابله با سوداگری در 
بخش های مختلف اقتصادی است تا منابع 
مالی که در سوداگری می چرخد به طرف 
تولید بیاید. سخنگوی کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی بیان کرد: در این 
طرح ۴ کالا مشمول مالیات بر عایدی سرمایه 
شده است که مالیات بر املاک با انواع کاربری، 
وسایل نقلیه موتوری زمینی ، طلا و شمش و 

ارزهای خارجی است که ضرایب آن نیز با توجه 
به خرید آن متفاوت خواهد شود. نماینده 
مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی 
گفت: مالیات بر درآمد مکمل مالیات بر عایدی 
سرمایه است که با ایجاد زیر ساخت های مورد 
نیاز، مالیات بر درآمد اشخاص نیز به خوبی 
در کشور اجرایی خواهد شد و اگر زیر ساخت 
های پایانه های فروشگاهی به خوبی در کشور 
اجرا شود، هیچ مشکلی در دریافت مالیات
 از خانه های خالی، سکه و ارز نخواهیم داشت 
و برای اجرای کامل این قانون و بخش های آن 

بین ۶ ماه تا 2 سال مهلت تعیین شده است.

خروج نقدینگی از بازارهای موازی
مصطفی صفاری کارشناس بازار سرمایه در 
گفت و گو با »جهان صنعت« تاکید می کند: 
»کلیت این طرح برای جلوگیری از دلالی و 
سفته بازی در بازارهای موازی بورس مانند 
بازارهای طلا، مسکن، خودرو و ارز به تصویب 
رسیده است.« او می افزاید: »طبیعی است 
که مالیات بر عایدی سرمایه، سرمایه گذاری 
برای دلالان و سفته بازان را پرریسک و گران 
خواهد کرد.« صفاری تصریح می کند: »این 
نکته قابل توجه است که بیش از 70 درصد 
خریداران خودرو و بیش از ۶0 درصد مشتریان 
مسکن را واسطه گران تشکیل می دهند. این 
طرح در واقع سبب می شود که هزینه های 
سفته بازی به شدت افزایش یابد. در نتیجه 
این بازارها شاهد خروج پول زیادی خواهند 
بود.« این کارشناس بازار سرمایه طرح مالیات 
بر عایدی سرمایه را از لحاظ کلی برای اقتصاد و 
با نگاه ویژه تری برای بازار سرمایه مثبت ارزیابی 
می کند. صفاری اضافه می کند: »قانون مالیات 
بر عایدی سرمایه در اغلب کشورهای جهان 
معاملات بازار سهام را نیز شامل می شود اما 
در ایران، مجلس این همکاری را با بازار سرمایه 
داشت که معاملات سهام از این پایه مالیاتی 
معاف شود و تنها در بازارهای موازی اعمال 
شود.« او در ادامه با بیان اینکه این طرح از 
شفافیت کافی برخوردار است و فضا را برای 
دلالی پرهزینه می کند، می گوید: »در دو بازار 
مسکن و خودرو معامله گران موظفند جزئیات 
معاملات خود را در دفترخانه ثبت کنند و بر 
این اساس تفاوت نرخ خرید و فروش دارایی 
مشخص خواهد شد که در این صورت سازمان 
امور مالیاتی نیز توانایی ردگیری و محاسبه 

میزان مالیات آن را خواهد داشت.
در بازار طلا هم هر فردی که بیش از 10 
میلیون تومان طلا خریداری کند، فروشنده 
موظف به اعلام کدملی وی است.« صفاری در 
پاسخ به این سوال که در بازار ارز که همواره 
رقیب جدی بازار سرمایه بوده است، این 
روند چگونه قابل پیگیری خواهد بود، عنوان 
می کند: »بازار ارز مانند دیگر بازارهای رقیب 
بازار سرمایه شفاف نیست. به نظر می رسد 
مجلس نام بازار ارز را نیز در طرح ذکر کرده 
تا به صورت هشدارگونه نام این بازار نیز مورد 
توجه قرار گیرد. اما از آنجا که معاملات بازار 
ارز معمولا غیرشفاف و زیرزمینی صورت 
امور  برای سازمان  آن  ردگیری  می گیرد، 

مالیاتی قابل انجام نیست.«

اما واگرهای بازارهای موازی با اجرای مالیات بر عایدی سرمایه بررسی شد؛

سرنوشت نقدینگی سرگردان

 در سال 1۹7۶ چین در یک سرگیجه 
ایدئولوژیک اقتصادی بود، سرگیجه 
ای که بعــد از چند دهــه برنامه های 
سوسیالیســتی خروجــی درخوری 
برای کشور نداشت. قحطی ها ممتد 
و عدم رشــد اقتصادی همــه و همه 
محصول آن دوران بودند و شرایط به 
گونه ای بود که بسیاری نیاز به تغییر 
را کاملا احساس می کردند. بعد از مائو 
شرایط برای تغییرات مهیا بود اما دو 
گروه عمده نظراتی گاها بسیار متضاد 
داشتند، گروه اول نیاز به تغییر را همانا 
چرخش کامــل به اقتصاد بــازار می 
دانستند و گروه دوم هنوز بر این باور 
بودند که سوسیالیسم هنوز پتانسیل 
هایش آغاز نگردیده و این بار باید کار 
به دست کاردان بی افتد. موازنه قدرت 
در پکن به گونه ای بود که نمی شــد 
فقط یک ایده به ســمت اهداف خود 
حرکت کند اما حرکت شروع شد. در 
پاویون سوم حزب کمونیست چین از 
بســیاری از آرمانهای اقتصادی قبلی 
که نتیجه نداده بود بازگشــته شد و 
مســیری هرچند ملایم بــرای قوت 

گرفتن بخش خصوصی آغاز شد.
نتیجه در سال های اول درخشان بود 
و از آن سال تا ســال 1۹۸۹ و رویداد 
میــدان تیان آنمن همــه چیز خوب 
حرکت می کرد. تظاهرات و اعتراضات 
میدان تیان آنمن ســوالات زیادی را 
برای حزب کمونیست ایجاد کرد و این 
رویکرد را می خواست تقویت کند که 
اقتصاد در حال حرکت به سوی بازار 
آزاد ممکن است آخرش بشود اتحاد 
جماهیر شوری و از بین رفتن قدرت 

و کشور. 
امــا دنــگ شــیائوپنگ و همفکران 
خردمندشــان بــا تمام قوا ســعی 
کردند این امر را به بســیاری در چین 
بفهمانند که در نبود اقتصــاد بازار و 
رشد شــرکتهای خصوص و کسب و 
کارهای خرد خصوصی اتفاقا ممکن 

بود وضعیت حزب بسیار بدتر باشد.
راه رهایی اقتصاد ایران از لکنت رشد 
اقتصادی، تورم افســار گســیخته و 
ســقوط آزاد درآمد ســرانه یک چیز 
بیشتر نیســت: عدم در اولویت بودن 
رفاه و رشد اقتصادی ایرانیان. چینیان 
در 1۹7۶ ســریعان و به طــور قاطع 
متوجه شــدند که زمان تعویض قطار 
به سمت بازار و مکانیزمش فرا رسیده 
است و کردند آنچه باید می کردند و تا 
لبه بازگشت از مسیر هم رفتند اما در 
سال 1۹۹2 این مســیر با راهپیمایی 
معروف دنگ شــیاپنگ به سرزمین 
های جنوبی و به رخ کشــیدن رشد 
اقتصادی آنها به کلیت جامعه و تزریق 

خونی نو به سیاستمداران پکن بود.
آنها از آن سال تا امروز رشد اقتصادی 
مستمر را داشــته اند و صدها میلیون 
چینی از زیر خط فقر به بیرون آمده اند 
و امروز چین اقتصــاد دوم جهان و در 

دهه بعد اقتصاد اول خواهد بود.
چینی ها، مالزیایی هــا، اندونزیایی ها، 
ســنگاپوری ها و … خواســتند و 
تغییر مسیر دادند و رسیدند به آنچه 

لیاقتش را داشتند.
آیا ما آماده چرخش اقتصاد به سمت 

بازار آزاد و مکانیزم بازار هستیم؟
آیا رئیــس جمهوری آینــده چنین 

عزمی دارد؟
این سوال، جوابش آینده ایران است!

نمایندگان مجلس روز چهارشنبه کلیات طرح مالیات بر عایدی سرمایه را تصویب کردند که از 
این پس طبق مدت تملک، اگر فردی طلا، ارز، مسکن و خودرو خریداری و سپس اقدام به فروش 
آن کند، باید از محل سود این معامله، بخشی را به عنوان مالیات پرداخت کند.  طرحی که کش وقوس های 
برخوردار  کارآمدی  اجرایی  از ضمانت  این طرح هنوز  نظر می رسد  به  و  را پشت سر گذاشته است  فراوانی 
نیست و ممکن است در نهایت، سفته بازان بازارهای موازی را به سمت بازار سایه سوق دهد و منجر به افزایش 
ریسک های اقتصادی و قانونی شود. از سوی دیگر اما گفته می شود این طرح در صورت اجرای کامل خواهد 
توانست نقدینگی سرگردان را به سمت بازار سرمایه و افزایش سرمایه گذاری در فعالیت های مولد اقتصادی 

هدایت کند.

هفته نامه نوسان
گروه اقتصاد

 نوســان:  نمودارمعاون نظارت بر بهره 
برداری شــرکت مهندســی آبفای کشور 
در ارتبــاط مجــازی با مدیــران حاضر در 
شــورای مدیران آبفای اســتان اصفهان بر 
تشــکیل ســتاد پایش تنش آبی در تمام 
شهرستان های اســتان تاکید کرد و گفت: 
راه اندازی فاز اضطراری سامانه دوم آبرسانی 

اصفهان ضرورتی بزرگ است.
حمیدرضا کشفی گفت: این ســتاد برای 
رصد تنش  آبی ناشی از خشکسالی در سطح 

شهرها و روستاهای تمام استان های کشور 
تشکیل می شود.

 وی افزود: باید در این ســتاد تمهیدات لازم 
جهت شناســایی و پیش بینی رفع مشکل 
تأمین آب به  ویژه در مناطقی که با مشکل 
کمبود تولید آب رو به رو هستند، انجام شود. 
تمامی تیم های واکنش سریع در مراکز امداد 
و رفع حوادث شــرکت های آب و فاضلاب 
باید به صــورت آماده باش و تمــام وقت، با 
ســرعت ویژه موارد مربوط به حــوادث و

 رفع آن را پیگیــری کنند.معاون راهبری و 
نظارت بر بهره برداری شــرکت مهندسی 
آبفای کشــور اضافــه کرد: شــرکت های 
آب و فاضــلاب بایــد همچون ســال های 
گذشته ضمن همکاری با مراکز بهداشتی، 
برنامه ریزی هــای لازم را جهــت حفــظ 
شاخص های کیفیت آب شرب در محدوده 

مطلوب انجام دهند. 
وی با بیان اینکه آبفای اســتان اصفهان در 
دهه اخیر به خوبی توانست بر تبعات ناشی 

از خشکسالی غلبه کند، تصریح کرد: فعالان 
صنعت آبفا در اســتان اصفهان با تخصص و 
مهارتی که دارند می توانند مشکلات ناشی 
از تنش آبی در این اســتان را مهار کرده و آب 
شرب مورد نیاز مردم را در شهرها و روستاها 

تامین کنند.
کشفی، راه اندازی فاز اضطراری سامانه دوم 
آبرسانی به اصفهان بزرگ را ضروری برشمرد 
و آن را گامی برای تامین آب شرب پایدار مردم 
شهر و روســتاهای تحت پوشــش دانست.

معاون نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آبفای کشور تاکید کرد

ضرورت راه اندازی فاز اضطراری سامانه دوم آبرسانی اصفهان

وی
مول

ن 
ما

پی
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براساس اعلام سازمان توسعه تجارت، فهرست جدید کشورهای برخوردار از تخفیفات 
تعرفه ای از 10۳ کشور به 2۹ کشور کاهش یافته  است. براین اساس، 7۴ کشور از جمله 
ترکیه، چین، هند، کره جنوبی، کشورهای عربی، عراق، برزیل، ویتنام، هنگ کنگ، 
اندونزی، لبنان، سنگاپور، تایلند، مالزی که کالاهای تولیدی آن ها می توانست رقیب 
محصولات ایرانی در بازار اوراسیا باشند، حذف شده و از تاریخ ۵ مارس 2021 به بعد از 

این امتیاز برخوردار نیستند.

در حالي براساس مشاهدات میداني حبوبات در بازار کیلویي ۳0 تا ۴۵ هزار تومان به 
این  تولید، واردات  با وجود کمبود  فروش مي رسد که آمار رسمي نشان مي دهد 
محصولات هم ۸1 درصد کاهش داشته است.  با افزایش قیمت گوشت و مرغ مصرف 
حبوبات افزایش یافته است. سرانه مصرف حبوبات در کشور حدود 10 کیلوگرم براي هر 
نفر است اما براساس اعلام وزارت جهاد کشاورزي سالانه نزدیک به 700 هزارتن انواع 

حبوبات تولید و کمبودها از دیگر کشورها از جمله کانادا وارد مي شود.

 نوســان: رئیــس کل گمرک 
معامله  طرف  کشور  بزرگ ترین 
ایران در زمینه واردات را امارات 

اعلام کرد. 
امــارات متحــده عربــی در دو ماه 
نخست سال یک میلیون و ۴00 هزار 
تن کالا به ارزش یک میلیارد و ۸00 
میلیون دلار به ایران صادر کرده و به 
این ترتیب واردات ایــران از امارات 
افزایش 11۴ درصدی در وزن و 1۸1 

درصدی در ارزش داشته است. 
چین نیز با ۴۶1 هزار تــن به ارزش 
یک میلیارد و ۵00 میلیون دلار گام 
بعدی بازارهای ایــران را در اختیار 

گرفته است. 
ترکیه هم به عنوان ســومین شریک 
کشــور در این بخش ۵۸1 هزار تن 
کالا بــه ارزش ۶۴2 میلیون دلار به 

کشور صادر کرده است. 
البتــه واردات از ترکیــه کاهش ۴۸ 
درصــدی در وزن و ۴2 درصدی در 

ارزش را بازگو می کند.
آلمــان هــم به عنوان یک شــریک 
قدیمی بــا 1۵۶ هزار تــن صادرات 
کالا به ایــران، درآمدی بــه ارزش 
2۸۵ میلیون دلار به دســت آورده 
که کاهش ۵۴ درصدی در وزن و 1۵ 
درصدی در ارزش را نشــان می دهد. 
ســوئیس هم به عنوان دیگر شریک 
بخش واردات کشــور بــا ۳۵۹ هزار 
تن کالا بــه ارزش 2۸۳ میلیون دلار 
موفق شــده افزایش 2۶۴2 درصدی 
در وزن و 20۶1 درصدی در ارزش را 

در پرونده خود به ثبت رساند.
بررســی گــزارش گمرک نشــان 
می دهد، این پنج کشــور در مجموع 
2 میلیــون و ۹۶2 هزار تــن کالا به 
ارزش چهار میلیــارد و ۵۴2 میلیون 
دلار در فاصلــه ابتــدای فروردین تا 
پایان اردیبهشت ماه 1۴00 به ایران 
صــادر کردند که ۵۵ درصــد وزن و 
70 درصــد کل واردات ایــران را در 

برمی گیرد. 
یــک نکته دیگــر در متــن گزارش 
رئیس کل گمرک ایران درخصوص 
حجــم ترانزیــت کالا در دو ماهــه 
سال جاری بوده که به یک میلیون و 
۸۴1 هزار تن می رسد؛ عددی که در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل 1۴2 

درصد رشد نشان می دهد. 
گمرک در توضیح این رشــد اعلام 
کــرده این امــر می توانــد حاکی از 
بهبــود وضعیــت عبــور کالاهای 
ترانزیتی از مرز های گمرکی، کاهش 
محدودیت هــای کرونایــی و احیانا 

کمتر شدن تاثیر تحریم ها باشد.

به مجموع حقوق ورودی، عوراض)۹ درصد(، 
بیمه و عوارض هلال احمر، حقوق و عوارض 
ورودی گمرک گفته میشه. البته برای محاسبه 
حقوق و عوارض گمرکی یا حقوق ورودی کالا، 

باید اطلاعات زیر را به همراه داشته باشید:
• تعرفه یا HS Code کالا که یک کد هشت 

رقمی است
• ماخذ حقوق ورودی که شامل ۴درصد حقوق 

گمرکی به علاوه سود بازرگانی می باشد
• نرخ رسمی ارز گمرکی روز محاسبه 

• ارزش قلم کالای مورد نظر
فرمول محاسبه حقوق ورودی هم توی همه 
سایت ها وجود داره؛ ولی من خیلی دقیق طبق 
چیزی که خودمون توی گمرک هنگام اظهار کالا 
در سیستم ثبت می کنیم بهتون توضیح میدم: 

فرمول محاسبه حقوق ورودی
ارزش کالا×نرخ ارز محاسباتی گمرکی)که فعلا 
بر اساس دلار ۴200 هست( = ارزش ریالی کالا

ارزش ریالی کالا×0.۵% = بیمه
بیمه + ارزش ریالی کالا = ارزش سیف 

حقوق  ورودی=  حقوق  ماخذ  سیف×  ارزش 
گمرکی  

ارزش سیف + حقوق گمرکی× ۹%) که هنگام 
اظهار در دو باکس جداگانه به تفکیک ۳درصد و ۶ 

درصد درج میشه(= عوارض گمرکی
حقوق گمرکی× 1%= عوارض هلال احمر

حقوق گمرکی + عوارض گمرکی + عوارض
 هلال احمر= حقوق ورودی قابل پرداخت به 

گمرک

مباحثی که همیشه 
در موردش سوال میشه

حقوق وعوارض ورودی کالا یکی از هزینه های 
عمده در بین کل هزینه هایی است که می بایست 
برای واردات در گمرک پرداخت شود؛ بنابراین 
ماخذ ورودی که مبنای محاسبه حقوق گمرکی 
هست خیلی مهمه و نقش مستقیم در مبلغ نهایی 
محاسبه شده داره.  همانطور که گفته شد حقوق 
و عوارض گمرکی همه هزینه های واردات کالا 
نیست، برای واردات کالا هزینه های دیگه ای 
باید در مرحله  گمرک پرداخت شود مثل هزینه 
صدور قبض انبار و ترخیصیه،10 درصد وزارت 
راه)درصورتیکه وسیله حمل یا لاین حمل و 
نقل ایرانی نباشد(، انبارداری،دموراژ)در بارهای 
کانتینری و دریایی(، هزینه استاندارد و آزمایشگاه، 
هزینه اخذ مجوزات ترخیص مثل وزارت دفاع یا 
انرژی اتمی و....  . البته هزینه های دیگه ای هم 
هست که در مراحل دیگه پرداخت میشه، مثل 

کارمزد اخذ ثبت سفارش و.....

نکات کلیدی که باید بدونید
در حال حاضر نرخ ارز محاسباتی حقوق ورودی 
گمرکی، بر اساس دلار ۴200 تومانیه که حدودا 
یک سالی است صحبت ها در مورد تبدیل این 
عدد به ارز نیمایی مطرح شده!. در اواخر سال ۹۹ 
و اوایل سال 1۴00 هم بخشنامه هایی راجبش 
اومد، ولی هنوز اجرایی نشده؛ با توجه به اینکه 
قرار بوده این اتفاق)یعنی افزایش نرخ محاسباتی 
حقوق و عوارض ورودی( بیافته، دولت اعلام 

کرده که سود بازرگانی رو کم میکنه که افزایش 
حقوق و عوارض گمرکی خیلی زیاد نشه. ولی 
هنوز تصمیمی در این خصوص گرفته نشده و 
هیچ چیزی قطعی نیست. از طرف دیگه، اگر در 
یک پارت بار وارداتی، چند نوع کالا با ماخذهای 
ورودی متفاوت داشته باشید، برای هر قلم کالای 
اظهاری، می بایست جداگانه حقوق و عوارض 
گمرکی محاسبه شود ولی در نهایت سامانه 
گمرک)ELP( به شما یک شناسه و عدد نهایی 

برای پرداخت میده.
موضوع بعدی اینکه، در گمرک هزینه های 
دیگری هم ممکنه بسته به تعرفه کالای وارداتی، 
هنگام اظهار کالا، برای شما فعال بشه، که مثلا 
عوارض پسماند و یا ۴ درصد علی الحساب مالیات 
عملکرد از جمله اونهاست. در مورد ۴درصد علی 
الحساب مالیات عملکرد باید گفته بشه که این 
هزینه مخصوص شرکت ها و یا اشخاصی است که 
یا بدهی مالیاتی دارند، یا به عنوان خوش حساب 
در سازمان مالیاتی شناخته نمی شوند، یا سابقه 
کوتاهی در واردات دارند و یا جدیدا کارت بازرگانی 
گرفتند. این هزینه از سال ۹۵ فعال شد. این هزینه 
در پایان سال، پس از ارائه اظهارنامه عملکرد، از 
مانده مالیات پرداختی به سازمان امور مالیاتی 
قابل کسر خواهد بود. در گمرک زمانی که حقوق 
و عوارض مشخص میشه و در زمان اظهار کالا، اگر 
شما بازرگانی هستید که فعالیت خودتون رو تازه 
شروع کردید و زیر دو سال سابقه واردات دارید و 
یا بدهی مالیاتی دارید، سامانه گمرک به محض 
کوتاژ شدن، سیستم را تا پرداخت حقوق و عوارض 

قفل میکنه و این یعنی اینکه تا مبلغ حقوق و 
عوارض گمرکی خودتون را  پرداخت نکنید، نمی 

تونید بقیه مراحل ترخیص کالا رو پیش ببرید.

روش پرداخت حقوق 
و عوارض گمرکی 

تا اوایل سال ۹۹ هر گمرک برای خودش شماره 
حساب و شناسه جداگانه ای داشت که هزینه 
حقوق و عوارض ورودی به حساب همان گمرک 
واریز می شد. ولی از آن موقع به بعد، شماره 
حساب همه گمرکات یکسان و بنام حساب 
بانک مرکزی  ایران در  تمرکز درآمد گمرک 
ایران شد و می بایست الزاما از هر بانکی به این 
حساب ساتنا شود. شماره شبا جهت ساتنا 
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هم  دیگر  پرداخت  روش  یک  البته  است. 
سایت  از طریق  توانید  می  دارد؛ شما  وجود 
PAYMENT.IRICA.IRعملیات پرداخت 
را انجام بدهید. در این مورد، الزاما باید رمز دوم و 
شماره کارت، برای پرداخت اینترنتی داشته باشید 
که با توجه به اینکه اکثرا حساب های شرکتی 
فاقد رمز دوم و شماره کارت هستند، پیشنهاد ما 
برای پرداخت از طریق این سایت این است که 
از طریق یک نفر که به عنوان تنخواه گردان در 
شرکت شما اعلام می شود، مبلغ اظهارشده، به 
وسیله وی پرداخت شود.  البته به این نکته توجه 
شود که سقف جا به جایی مبلغ از طریق این 

سایت۳00 میلیون تومان است. 
گمرک برای پرداخت حقوق و عوارض گمرکی 
به شما شناسه پرداخت می دهد، که این شناسه 
در صفحه اول اظهار، در تب وضعیت اظهار، ثبت 
شده که برای پرداخت بهش نیاز دارید. بنابراین 
اول برای پرداخت از طریق بانک، در فرم ساتنا ، 
در محل شناسه ۳0 رقمی، این شناسه باید 
درج شود. سپس از طریق پرداخت با سایت 
PAYMENT ، باید وارد قسمت پرداخت 
آنلاین شوید. در این قسمت دقیقا جایی برای 
شناسه پرداخت وجود داره که که باید انجا این 
شناسه پرداخت، تایپ شود. بعد از وارد کردن 
شناسه پرداخت و کلیک روی گزینه پرداخت، 
نشون  رو  پرداختی  مبلغ  به شما  درگاه  این 
می دهد و شما می توانید مبلغی که سایت 
PAYMENT  بهتون نشون می ده را با مبلغی 
که از سایت EPL گرفته شده مقایسه کنید، که 
اگر یکسان باشه و درصورت نبودن مغایرت، ادامه 
پرداخت رو انجام بدهید. وارد درگاه سداد شوید و 

از اینجا پرداخت را نهایی کنید.
توجه داشته باشید، بارها پیش میاد که ما مبلغ را 
از طریق این سایت پرداخت می کنیم ولی وقتی 
وارد سامانه گمرک می شویم، سامانه، پرداختی ما 
را نشان نمی دهد؛ بنابراین یک نکته مهم در این 
نوع پرداخت وجود دارد و انهم پیگیری پرداخت 
   PAYMENT است. بعد از پرداخت در سایت
وارد تب پیگیری پرداخت شوید؛ شناسه پرداخت 
را وارد کنید و مطمئن شوید که پرداخت شما با 
موفقیت انجام شده است؛ چرا که احتمال عدم 
پرداخت و برگشت هزینه به حساب شما در این 
مرحله وجود دارد و مسلما موجب عقب افتادن 

کار شما خواهد شد.

حقوق گمرکی به زبان ساده

دلیل گراني حبوبات مشخص شدگام مهم صادرات ایران به اتحادیه اوراسیا
 دورنما

 یادداشت
مهمترین نکاتی که در زمان محاسبه حقوق و عوارض گمرکی لازم است بدانید؛

نمای واردات
در میانه بهار

 نوسان:بازار رمزارزها این روزها حسابی جنجالی و بحث برانگیز 
شده است. قانون گذاری در این حوزه از طرفی و موضوع استخراج 
رمزارزها از طرف دیگر به دغدغــه مهمی برای نهادهای نظارتی و 

قانون گذار تبدیل شده است.
در چند سال اخیر رمزارزها و استخراج آن در ایران خبرساز شده است. نوسانات 
بازارهای ارز، سکه و طلا و افت  مکرر شاخص بورس، پای برخی از سرمایه گذاران 
خرد را به بازارهای دیگری مانند رمزارزها باز کرد. تعلل دولت برای ارائه قوانین 
شفاف و کاربردی، فعالان این حوزه را دچار سردرگمی کرده است. بانک مرکزی 
ایران در دی ماه 1۳۹۶، استفاده از بیت کوین و سایر رمزارزها در تمام مراکز پولی 
و مالی کشــور را ممنوع اعلام کرد؛ به این معنی که همه بانک ها و صرافی هایی 
کــه از بانک مرکزی مجــوز فعالیت دارند، حــق خرید و فــروش بیت کوین و 
هیچ رمزارز دیگری را ندارند. پس از گذشت دو ســال، در مرداد 1۳۹۸، هیات 
وزیران با استخراج فرآورده های پردازشی رمزنگاری شده به عنوان یک فعالیت 
صنعتی منوط به دریافت مجوز از وزارت صنعت، معدن و تجارت موافقت کرد. 
در اردیبهشــت ســال ۹۹، اولین پیش نویس قوانین حوزه ارزهای دیجیتال و 
رمزپایه توسط بانک مرکزی منتشر شد. در این پیش نویس آمده است که تنها 
بانک مرکزی و بانک های موردتایید آن می توانند ارز رمزپایه با پشتوانه ریال ایجاد 
کنند. در اسفند همان سال، شاپرک با دستور بانک مرکزی به پرداخت یارها اعلام 
کرد که درگاه های صرافی های رمزارزی را به دلیل فعالیت های غیرقانونی مسدود 
کنند. اما در دو ماه اخیر موضوع برخورد با صرافی های دیجیتال از سوی مجلس 
برای دومین بار پیشنهاد شد. رئیس مجلس طی نامه ای به رئیس بانک مرکزی 
خواست تا قوانین ارزهای دیجیتال در ایران را مشخص و شفاف کنند. محمدباقر 
قالیباف در این نامه خطاب به بانک مرکزی تاکید کرده اســت که تا زمان ارائه 

مجوزهای لازم، به هیچ کدام از صرافی های ارز دیجیتال مجوز داده نشود.
مهران محرمیان، معاون فناوری های نوین بانک مرکزی هم به تازگی اعلام کرده 
که به دستور شورای عالی فضای مجازی و با ابلاغ معاون اول ریاست جمهوری، 
کارگروه مبــادلات رمزارز به منظور ســاماندهی این بــازار و برنامه ریزی برای 
ساماندهی صرافی های رمزارزی تشکیل شــده است. به گفته او در این کارگروه 
به وظیفه نهادها و انجمن های مختلف این حوزه و ریسک خرید و فروش رمزارز 
پرداخته می شــود. همچنین عبدالناصر همتی، رئیس بانک مرکزی اخبارهای 
منتشر شده اخیر درباره بســتن درگاه های پرداخت رمزارزها را رد و اعلام کرد 
که بانک مرکزی تا زمان ترسیم نقشه راه، از انجام هر اقدام شتاب زده ای خودداری 
می کند. علی ولی پور گودرزی، رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران هم اعلام کرد 
که هیچ مجوزی برای معاملات ارزهای دیجیتال در کشــور صادر نشده است و 
اگر فردی در این بازارها، ســرمایه خود را از دست بدهد، کسی پاسخگو نیست. 
از سوی دیگر فعالان صنعت رمزارز و بلاک چین کشور کارزاری راه اندازی کرده 
و در آن اقدامات بانک مرکزی برای بســتن درگاه های پرداختی تبادل رمزارز را 
عجولانه دانسته و از رئیس جمهور درخواست مهلت ســه ماهه کرده اند در این 
فرصت کمیته ای از بخش های مرتبط اعم از بخش دولتی و خصوصی مثل انجمن 
بلاک چین، انجمن فین تک، نظام صنفی رایانه ای کشور، نظام صنفی رایانه ای 
تهران و اتاق بازرگانی ایران تشکیل شود تا آنها آیین نامه ای اجرایی تهیه کرده و از 
خروج هنگفت ارز از کشور و ایجاد ناامنی اقتصادی جلوگیری کنند. در این کارزار 
بیش از ۶0 هزار نفر شرکت کردند و در نهایت نامه ای از سوی ریاست جمهوری 
خطاب به بانک مرکزی منتشر شد که در آن با اشاره به اعتراض فعالان این حوزه 
نسبت به مســدود کردن درگاه های پرداخت اینترنتی رمزارزها خواسته شد تا 

اقدامات لازم برای جلوگیری از آن را انجام دهند.
ظهور اقتصاد دیجیتال و پلت فرم های وابسته، یکی از زمینه های تعدیل و شاید 
حتی حذف مداخله دولت ها در دنیای آینده اســت؛ موضوعی که شــاید بتوان 
گفت با رواج ارزهای دیجیتال آغاز شــده و سایر حوزه های تصدی گری دولت را 
نیز در برمی گیرد. اما به نظر می آید عاملی که رمزارزها را برای مردم جهان باارزش 
کرده است، نه جایگزینی آن به عنوان یک دارایی جهانی، بلکه امید مردم به برای 

به دست آوردن درآمد و سود بیشتر باشد.
قطعی های مکرر برق در روزهای اخیر که به گفته بسیاری از کارشناسان نتیجه 
استخراج رمزارزهاست، باعث شد رئیس جمهوری روز گذشته استخراج رمزارزها 

تا پایان شهریور را حتی برای مراکز مجاز، ممنوع اعلام کند. 
حسن روحانی در این مورد گفت: »درباره استخراج رمزارزها مطرح شده که ۳00 
مگاوات به صو رت مجاز و 2هزار مگاوات به صورت غیرمجاز مصرف می کنند و هر 
کسی چند ماینر گذاشته و برای خودش بیت کوین و رمزارز استخراج می کند. 
وزارت نیرو و وزارت ارتباطات و اطلاعات از امروز موظف هســتند که جلوی این 

اقدام را بگیرند.«

وضعیت نامعلوم
 قوانین رمزارزها در ایران

رییس جمهور استخراج رمزارزها را ممنوع اعلام کرد؛

 نوسان: امیرحســن کاکایي، کارشــناس بازار 
خودرو در خصوص اجراي مصوبه اخیر شــوراي 
رقابــت در مــورد افزایــش بیــش از ۸ درصدي 
محصولات دو شــرکت خودروســاز گفت: این ۸ 
درصد افزایش قیمت براي خودروهاي کارخانه اي 
اعمال شــد تــا از مجمــوع زیان ســنگیني که 
بر خودروسازان وارد شــده کمي کم شود اما از ســوي دیگر در بازار آزاد 
قیمت خودروها به لحاظ ریالي به سقف رســیده و جاي بالا رفتن ندارد.
کاکایي با اشــاره به نرخ دلار در بازار ادامه داد: در حــال حاضر نرخ دلار 
بین 22 تا 2۴ هزار تومان در نوســان اســت اما زماني کــه براي مدتي 
نرخ دلار ثابت مي مانــد، قیمت خودرویي نظیر پراید هم ارزشــش ثابت 
مي ماند اما زمانــي که قیمت دلار بــالا مي رود، قیمت ایــن خودرو هم 

افزایش پیدا مي کند.

 نوسان: بررســی دقیق آمار تجارت خارجی کشور  
نشــان می دهــد، ۵ کالای »بنزیــن«، »پلی اتیلن«، 
»متانول«، و »شمش از آهن و فولاد و صنایع فولادی« 
مهم ترین اقلام صادراتی کشور در 2ماهه نخست امسال 
هستند. این در حالی است که »تلفن همراه«، »ذرت 
دامی«، »روغن آفتابگردان«، »کنجاله« و »گندم« پنج 
قلم نخست از کالاهای وارداتی کشور در ۶2 روز نخست سال بوده که بیشترین 
ارزبری را داشــته اند.آمارهای رئیس کل گمرک ایران از وضعیت خرید کالای 
خارجی نشان می دهد، در ماه های فروردین و اردیبهشت 1۴00، مجموعا پنج 
میلیون و ۳00 هزار تن کالا به ارزش ۶ میلیارد و ۵00 میلیون دلار از کشورهای 
مختلف دنیا به ایران وارد شد. میراشرفی اضافه کرد: تلفن همراه، ذرت دامی، روغن 
آفتابگردان، کنجاله، گندم، دانه سویا، برنج، جو، شکر و روغن خام سویا از مهم ترین 

اقلام وارداتی کشور در این مدت هستند. 

 نوســان: دبیر کمیته اقدام ارزی از رشد 100 
درصدی میزان ایفای تعهدات ارزی در فروردین 
1۴00 نسبت به اســفندماه ۹۹ خبر داد و گفت: 
تعهــدات ارزی در فروردین ماه 1۴00، به میزان 
۴/ 1 میلیــارد یورو ایفا شــده در حالــی که در 
اســفندماه ۹۹، این میزان برابر با 700 میلیون 
یورو بوده است.احسان قمری طی گزارشــی از آخرین وضعیت ایفای 
تعهدات ارزی حاصــل از صادرات، میــزان صادرات مشــمول ایفای 
تعهدات ارزی از 22 فروردین ۹7 تا آذرماه گذشته  را 72 میلیارد یورو 
اعلام کرد و گفت: با احتســاب فرصت چهارماهه جهت ایفای تعهدات 
ارزی حاصــل از صادرات و تعدیلات انجام شــده، تعهــد ارزی حاصل 
از صادرات از 22 فروردیــن ۹7 تا ۳1 فروردیــن 1۴00، به میزان ۶2 

میلیارد یورو برآورد شده است.

  نوســان:  وزارت جهادکشــاورزي با نامه اي به 
گمرکات کشــور گفت: بار دیگر صادرات ســیب 
در ازاي واردات موز آزاد شــد. در نامه وزارت جهاد 
آمده اســت؛ عطف به نامه اتحادیه ملي محصولات 
کشــاورزي مطابق بند الف ضوابــط فني صادرات 
سیب، به استحضار مي رســاند واردات موز در ازاي 
صادرات سیب موضوع بند ۵ یادداشت فصل هشتم کتاب مقررات صادرات 
و واردات از تاریخ نامه مذکور شامل سیب درجه 1 و 2 مي شود. خواهشمند 
است دستور فرمایید مراتب در گمرک اجرایي مورد اهتمام لازم قرار گیرد. 
هر چند ابــلاغ این نامــه به گمــرکات بــراي بازگشــایي راه صادراتي 
ســیب هاي مانده در انبارها اندکي دیر اســت، امــا مي تواند نجات بخش 
بخشي از محصولات باشــد و تا حدودي از زیان بیشتر تولیدکننده و تجار 

جلوگیري کند.

جایي براي بالا رفتن قیمت خودرو نیست!صادرات سیب  در ازاي واردات موز آزاد شد۴/ ۱ میلیارد یورو ایفای تعهدات ارزی فروردینمهم ترین اقلام صادراتی کشور
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حقوق و عوارض گمرکی از اصلی ترین مباحث واردکنندگان است. حقوق ورودی که جمع حقوق 
گمرکی و سود بازرگانی می باشد، به صورت درصدی از ارزش گمرکی کالاها دریافت می گردد. در 
تعیین میزان حقوق گمرکی و دریافت هزینه های خدمات گمرکی، هر نوع کالایی)مستعمل/نو/

کاربردی/غیرکاربردی( بایستی حقوق ورودی را  به صورت ریالی پرداخت نمایند و درنهایت بعد از 
پرداخت نهایی، ترخیص کالا انجام خواهد گرفت. پیچیدگی در محاسبات بعضا حرفه ای ترین افراد را 
نیز دچار خطا و اشتباه می کند. در یادداشت زیر به زبانی ساده، به بررسی مهمترین نکاتی که در زمان 

محاسبه حقوق و عوارض گمرکی لازم است پرداخته می شود؛
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معاون توسعه شــرکت فولاد مبارکه ادامه داد: در 
این شرایط نمی توان دســت روی دست گذاشت 
و منتظر ماند کــه چه اتفاقی خواهــد افتاد، زیرا 
وضعیت در خصوص تأمین آب، هر روز وخیم تر 
و بحرانی تر خواهد شد. وی گفت: با در نظر گرفتن 
صنایع مختلف در اصفهان و پتانسیل موجود و از 
سوی دیگر عدم امکان تأمین آب در داخل استان 
اصفهان، نگاهی فرااستانی به این امر نیاز بود و باید 
اقدام اساسی انجام می گرفت که این مهم چیزی 
جز انتقال آب خلیج فارس به استان اصفهان نبود.به 
گفته معاون توسعه شرکت فولاد مبارکه، متأسفانه 
با عملکردهایی که اســتان های هم جوار اصفهان 
)چهارمحال و بختیاری و خوزستان( در سال های 
اخیر داشتند، رویه قبلی ورود آب به زاینده رود به 
هم خورد و جلوی ورود آب به استان اصفهان گرفته 
شــد تا درنهایت این بحران کم آبی در اصفهان به 
وجود آمد. البته همان گونه که اشــاره کردم، کم 
شــدن میزان بارش ها نیز مزید بر علت و بحران 

کم آبی استان شد.

پنج  گزینه برای 
انتقال آب از خلیج فارس

ســعیدبخش ادامه داد: پروژه ای که در سطح ملی 
برای استان ها و صنایع شرق کشور در نظر گرفته 
شد، پروژه انتقال آب از خلیج فارس و شیرین کردن 
آب توسط آب شیرین کن ها و در نهایت بازگشت 
شــورابه به دریا بود که فاز اول آن اجرایی شد و آب 
خلیج فارس به استان یزد )چادرملو( و استان کرمان 
)گل گهر سیرجان و مس سرچشمه( رسید. معاون 
توسعه شــرکت فولاد مبارکه در ادامه سخنانش 
از وجود ۵ گزینه برای انتقــال آب از خلیج فارس 
به اســتان اصفهان خبر داد و اظهار کرد: در نهایت 
یکی از این ۵ گزینه به عنوان گزینه برتر انتخاب شد؛ 

به این شکل که ما نیز از همان کریدوری که آب را 
به استان های جنوب شرقی و شــرق کشور )یزد 
و کرمان( می رساند اســتفاده کنیم و البته در یک 
جایی از مسیر، راه جدا شود و آب به اصفهان برسد. 
سعیدبخش میزان برداشت آب یا همان تأمین آب 
برای اســتان اصفهان را 200 میلیون مترمکعب 
در ســال اعلام کرد و گفت: این عدد طبق برآورد 
انجام شــده و مطالعات صورت گرفته برای صنایع 

استان اصفهان به دست آمده است.

تشکیل شرکت تأمین آب 
با مشارکت فولاد مبارکه

وی افزود: به همین منظور شرکتی به نام تأمین آب 
استان اصفهان تشکیل شد. شرکت فولاد مبارکه، 
شرکت ذوب آهن اصفهان، پالایشگاه اصفهان، اتاق 
بازرگانی اصفهان، شهرداری اصفهان و برخی دیگر 
از شرکت های فعال در اصفهان ازجمله نیروگاه در 
ایجاد این شرکت مشــارکت کردند. البته در این 
مشارکت، شرکت فولاد مبارکه دو برابر سایرین 
سرمایه گذاری کرده اســت؛ درواقع شرکت فولاد 
مبارکه 2۹ درصد ســهام این شرکت را در اختیار 
دارد. به گفته وی، هزینه اجرایی این پروژه حدود 
۳۶ هزار میلیارد تومــان خواهد بود که امیدواریم 
این پروژه ظرف مدت ۵ ســال بــه بهره برداری 
برسد. میزان اشــتغال زایی این پروژه برای زمان 
اجرا و طول بهره برداری در ۵ سال حدود 1۴ هزار 
نفر تخمین زده شده است. سعیدبخش افزود: با 
اجرایی شدن این پروژه و در کنار آن انتقال آب از 
تونل سوم کوهرنگ )این دو پروژه مکمل یکدیگر 
هستند( مشکلات کم آبی استان تا حدود زیادی 
رفع خواهد شــد، زیرا آب خلیج فارس به مصرف 
صنایع خواهد رسید. همچنین با انجام پروژه انتقال 
آب از تونل سوم کوهرنگ به زاینده رود به صورت 

دائمی نیاز صنایع کشاورزی و استان به آب تأمین 
خواهد شد. وی اضافه کرد: با اجرای پروژه انتقال 
آب خلیج فارس به اصفهان، برداشــت صنایع از 

زاینده رود تقریبا صفر خواهد شد.

هزینه 5۰۰ میلیارد تومانی 
برای انتقال آب کوهرنگ سوم

معاون توسعه شــرکت فولاد مبارکه افزود: پروژه 
انتقال آب از تونل ســوم کوهرنگ در حال انجام 
اســت و دائما رصد می شــود. همچنین تاکنون 
هزینه ای در حدود 270 میلیــارد تومان از ۵00 
میلیارد تومان برای تونل سوم کوهرنگ پرداخت 
شده و امیدواریم این پروژه هرچه زودتر وارد مدار 
شود و به بهره برداری برسد. سعیدبخش ادامه داد: از 
سوی دیگر پروژه انتقال آب از خلیج فارس به استان 
اصفهان نیز شروع شده و با پیگیری و حمایتی که 
از سوی مقامات استانی می شود، امیدواریم زودتر 
وارد فاز عملیاتــی گردد تا بتوانیــم طبق برنامه 
زمان بندی که برای آن پیش بینی شــده، انتقال 
آب انجام شود. به گفته وی، شرکت فولاد مبارکه 
از سال های گذشته در این اندیشه بود که میزان 
برداشت های آب از زاینده رود را کاهش دهد. بر این 
اساس نیز پروسه استفاده آب در داخل کارخانه و 
بهینه سازی را در پیش گرفت. همچنین تصمیم 
گرفته شد تا بازچرخانی آب افزایش یابد و در کنار 
آن از پساب های شهری اســتفاده کند.  بنابراین 
سرمایه گذاری هایی در شهرســتان های اطراف 
انجام داد و طی قراردادهایی که با شــرکت آبفای 
اصفهان به امضا رساند، هزینه هایی برای تشکیل 
شبکه های فاضلاب شهری و احداث شبکه های 
فاضلاب شهری شهرستان های اطراف پرداخت 
کرد؛ از طرف دیگر ایجاد خطوط لوله تصفیه خانه 
برای انتقال این پساب ها به شرکت فولاد مبارکه 

انجام شد. وی افزود: لوله کشی برای انتقال پساب 
به فولاد مبارکه انجام گرفت و از یک سال پیش این 
پروژه به بهره برداری رسیده است. در واقع بسیاری 
از پساب های شهری به فولاد مبارکه انتقال پیدا 

کرده است.

استفاده از پساب های شهری
سعیدبخش با اشــاره به اینکه ۳ تصفیه خانه در 
داخل فولاد مبارکه احداث شــده است در ادامه 
افزود: با اســتفاده از این تصفیه خانه ها، پساب ها 
به آب قابل استفاده برای صنعت تبدیل خواهند 
شد؛ این پروژه در حال تکمیل اســت و به زودی 
تصفیه خانه شماره ۳ نیز که بسیار پیشرفته است 
و از سیســتم UF اســتفاده می کند، وارد مدار 

بهره برداری خواهد شد.
معاون توسعه شرکت فولاد مبارکه ابراز امیدواری 
کرد که با به ثمر رســیدن مجموع این پروژه ها، 
شــرکت فولاد مبارکه از نظر تأمین آب دغدغه 
نداشته باشــد. وی افزود:  اکنون فولاد مبارکه از 
لحاظ مصرف بهینه آب در صنایع فولادی جهان 
یک بنچ مارک است و مقام اول را دارد، زیرا حداقل 
مصرف آب موردنیاز برای تولید در فولاد مبارکه 
استفاده می شــود. این امر تداوم خواهد داشت و 
سعی ما بر این است تا مطالعات و کوشش ها برای 
استفاده کمتر آب برای چرخه تولید فولاد را جلو 
ببریم و روزبــه روز نتایج بهتــری حاصل کنیم. 
به گفتــه وی، هدف مجموعه اقدامات یادشــده 
جلوگیری از آسیب رسیدن به محیط زیست و به 
حداقل رساندن میزان برداشت آب شرکت فولاد 
مبارکه از زاینده رود اســت. امید می رود با به ثمر 
رسیدن پروژه های یادشده برداشت از زاینده رود 
به صفر برسد که البته دور از ذهن نیست و اتفاق 
خواهد افتاد. درواقع پروژه انتقال آب از خلیج فارس 

این امر را محقق خواهد کرد.

طرح توسعه ای جدید 
تعریف نشده است

ســعیدبخش افزود: در شــرکت فولاد مبارکه و 
فولاد سبا طرح توسعه ای جدیدی در دست اقدام 
نیست و دلیل آن دغدغه ای است که برای کمبود 
آب و مسائل زیســت محیطی وجود دارد و جزو 
استراتژی های شرکت فولاد مبارکه است؛ درواقع 
تمام تلاش شرکت فولاد مبارکه بر این است که از 
رسیدن آسیب به محیط زیست و یا منابع آبی کشور 
خودداری کند تا مردم دچار بحران نشــوند. وی 
ادامه داد: اگر واحدی جدید در حال احداث است، 
در جهت تکمیل پروژه های قبلی است. برای مثال 
ماشین ریخته گری ۵ راه اندازی شد تا با راه اندازی 
واحد نورد گــرم 2 و در ادامه پروژه واحد شــهید 
خرازی بتوانیم محصولات جدید تولید کنیم. به 
این شکل که اسلب تولیدی ماشین ۵ ریخته گری 
به واحد نورد گرم 2 رفته و ورق هایی تولید شود که 
مورد استفاده صنایع نفت، کشتی سازی و ... است. 
چراکه در شرایط فعلی ورق موردنیاز این صنایع 
از خارج کشور وارد شــده و ارزبری به همراه دارد. 
بنابراین با احداث نورد گرم 2 هم شاهد جلوگیری 
از خروج ارز خواهیم بود و هم اینکه می توانیم نیاز 
صنایع داخلی را برطرف کنیم، ضمن اینکه از خام 
فروشی تختال ماشین ۵ ریخته گری نیز جلوگیری 

خواهد شد.

 گزارش

  گزارش

 نوســان: در اردیبهشــت ماه ۱۴۰۰ 
همزمان با رشد چشمگیرتولید شرکت 
بالاترین بــازده کیفــی محصولات 
شــرکت در نواحی فولاد سازی ، نورد 
گرم ، نوردســرد و فولاد سبا بدست 
آمد که منجر به کســب رکورد ۹۱% در 
کل شرکت و بهبود ۲% نسبت به سال 
قبل گردید که این رکــورد از ابتدای 
راه انــدازی تاکنون بی نظیر اســت.
علیرضا کی یگانه مدیر واحد کنترل کیفی 
شرکت فولاد مبارکه در گفت وگو با خبرنگار 
فولاد اظهار کرد: در اردیبهشــت ماه سال 
جاری، همزمان با رشــد چشمگیر تولید 
شــرکت بالاترین بازده کیفی محصولات 
شرکت در نواحی فولاد سازی، نورد گرم، 
نورد ســرد و فولاد ســبا به دست آمد که 
منجر به کسب رکورد ۹1% در کل شرکت 
و بهبود 2% نسبت به سال قبل شد که در 
شرکت فولاد مبارکه رکورد محسوب می 
شود. وی افزود: رکورد بازده کیفی شرکت 
فولاد مبارکه از آنجا مهم اســت که تمام 
نواحی تولیــدی بالاترین عملکرد کیفی 
خود را در این ماه با توجه به حجم و ظرفیت 
تولید محصولات کیفی به دست آوردند.

مدیر واحد کنترل کیفی شــرکت فولاد 
مبارکه اعلام کرد:  در اردیبهشت ماه سال 
جاری، بازده کیفی واحد فولاد سازی ۹۵.۳ 
% ، نــورد گرم ۹۹.۴ % نورد ســرد ۹۶% و 
فولاد سبا ۹۸.۴ % شد که کسب این رکورد 
در کنار افزایش تولید کمی، منجر به سود 

آوری شرکت، 
غلامرضا ســلیمی نیز در توضیح رکورد 
تولید کیفی محصولات ناحیه فولادسازی و 
ریخته گری مداوم شرکت فولاد مبارکه در 
اردیبهشت ماه اظهار کرد: در راستای تحقق 
شعار سال، شرکت فولاد مبارکه به عنوان 
سازمانی متعالی و پیشرو همگام با رکورد 
کمی در تولید به کیفی سازی محصولات 
اهتمام ویژه ای دارد. وی افزود: اگرچه هدف 
گذاری در بنگاه هــای اقتصادی بزرگ بر 
افزایش کمی محصولات تولیدی است اما 
در شرکت فولاد مبارکه و ناحیه فولادسازی 
و ریخته گری مداوم، شــاخص کیفیت 

محصولات هم هدف گذاری شده است.
مدیر ناحیه فولادســازی و ریخته گری 
مداوم شــرکت فولاد مبارکــه گفت: در 
سال گذشــته نسبت به ســال ۹۸، تمام 
پارامترهای کیفی شامل ذوب های خارج 
از اســتاندارد و کاهش عیوب محصولات 
تولیدی بــا بهبود 0٫۵ تــا 2٫۵ درصدی 
همراه بود که باید نسبت به مقیاس تولید 7 

میلیون تن فولاد خام سنجیده شود.
وی اضافــه کــرد: روند کیفی ســازی 
محصولات در دو ماه ابتدای ســال تداوم 
داشت و در اردیبهشــت ماه رکورد کیفی 
ســازی محصولات در تاریخ شکل گیری 
شرکت فولاد مبارکه ثبت شد. بازده کیفی 
محصولات شــرکت فولاد مبارکه به ۹1 
درصد رسید که سهم ناحیه فولادسازی 
و ریخته گری مداوم، در رســیدن به این 

شاخص ویژه و مهم است.
ســلیمی با تاکید بر اینکه افزایش کمی 
در تولیــد بر بهبود کیفیــت محصولات 
موثر اســت، تصریح کرد: کیفی ســازی 
محصولات در ناحیه فولادسازی و ریخته 
گری مداوم شــرکت فولاد مبارکه شامل 
ذوب های خارج از استاندارد با 2.۳۵ درصد 
و میزان بهبود0٫2۸ درصدی، همراه شد 
که بهترین شاخص کیفی در این بخش 
اســت و مهمترین پارامتر بــازده کیفی 
محصولات تولیــدی در شــرکت فولاد 

مبارکه محسوب می شود.

industry

مدیرعامل شرکت ایرانسل با اشاره به مشارکت با شــرکت فولاد مبارکه عنوان داشت: با 
امضای تفاهم نامه با فولاد مبارکه درصدد همکاری بیشتر با این شرکت هستیم چراکه 
فولاد مبارکه در اجرای طرح تحول دیجیتال در کشــور پیشتاز است. بیژن عباسی آرند  
خاطرنشــان کرد: فولاد مبارکه همواره در مدیریت دانش فعال است و زمینه های خوبی 
برای همکاری با ایرانسل دارد که در این راستا نیز هم افزایی خوبی محقق خواهد شد. وی 
تاکید کرد: فولاد مبارکه به درستی نیاز جدی توسعه آینده صنعت را شناسایی کرده است.

فولاد مبارکه پیشتاز طرح تحول دیجیتال 
حمیدرضاعظیمیان در آیین امضای تفاهم نامه فولاد مبارکه با ایرانسل گفت: امروز فولاد 
مبارکه با این اقدام اراده قطعی خود را برای اجرای طرح تحول دیجیتال نشــان داد که 
همراهی شرکت ایرانسل در این راستا یاری رسان ما خواهد بود. مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه تصریح کرد: تفاهم نامه فولاد مبارکه با ایرانسل در راستای هوشمندسازی تولید 
در این شرکت، پیام مهمی برای شــرکت های دانش بنیان، استارتاپ ها و شرکت های 
فعال در حوزه فناوری اطلاعــات دارد تا آن ها هــم در این راه در کنار مــا قرار بگیرند.

تفاهم نامه ایرانسل پیام مهمی برای دانش بنیانها دارد

بهترین عملكرد کیفی 
از تاریخ راه اندازی دور زدن بی آبی

 نوسان:شــرکت فولاد تاراز به عنوان یکی از زیرمجموعه های 
گروه فولادمبارکه در اردیبهشت امسال موفق به رکوردشکنی در 
تولید ورق گالوانیزه شد. مدیرعامل شرکت در این خصوص گفت: 
افزایش میزان تولید و رکوردزنی در فولاد تاراز، نقش مثبتی در 
بازار خواهد داشت؛ چرا که هر اندازه تولید و عرضه در بازار افزایش 

یابد، قیمت محصولات متعادل تر خواهد شد.
ســعید رشــیدی با بیان این مطلب، اظهار کرد: در ادامه روند خوب و عملکرد 
درخشان شرکت فولاد تاراز در ســال ۹۹ که با رشد تولید 1۵.۴درصدی نسبت 
به سال ۹۸ همراه شده بود، خوشــبختانه با تلاش و همدلی کارکنان پر تلاش 
شرکت فولاد تاراز در اردیبهشت 1۴00 موفق شــدیم رکورد تولید ماهانه را به 
مقدار 1۸هزارو۹۳7تن محصول بــا کیفیت و ابعاد متنوع به خصوص ضخامت 
پایین به ثبت برسانیم. وی ادامه داد: در اردیبهشت ماه سال گذشته 1۸هزار و یک 
تن تولید داشتیم، البته آخرین رکورد تولید فولاد تاراز در دی ماه ۹۹ بود که تولید 
1۸هزارو۵۴۹تن به ثبت رسیده بود؛ در واقع در اردیبهشت ماه نسبت به رکورد 

قبلی 2 درصد رشد تولید داشتیم.

بزرگترین مشکل فولاد تاراز، تامین مواد اولیه است
به گفته وی، محدودیت هــا و موانع تولید در فولاد تاراز بســیار زیاد اســت و 
بزرگ ترین مشــکل این شــرکت، تامین مواداولیه و کلاف ســرد است؛ این 
درحالیست که با توجه به رکورد ثبت شده انتظارات از ما در ماه های آتی بیشتر 
از قبل خواهد شد؛ البته تلاش و برنامه ریزی برای اینکه بتوانیم تولید خود را به 
بالای 20 هزارتن در ماه برسانیم وجود دارد، اما نگرانی اصلی در خصوص شیوه 
نامه ابلاغیه فولاد است که از آبان سال قبل اجرا شد و با توجه به اینکه تامین نیاز 
شرکتهای تولیدی ورق گالوانیزه در نظر گرفته نشده بود تامین مواد اولیه شرکت 
فولاد تاراز که به عنوان حلقه آخر زنجیره فولاد می تواند ارزش افزوده زیادی برای 

کشور داشته باشد را با مخاطره جدی روبرو کرده است.
 رشیدی افزود: بزرگترین چالش فولاد تاراز تامین مواد اولیه بوده و این در حالی 
است که کلاف سرد با محدودیت زیاد عرضه به دلیل تقاضای بالا از سوی سایر 
مصرف کنندگان به ویژه شرکتهای خودرو سازی و لوازم خانگی، در عمل امکان 
خرید کلاف سرد برای فولاد تاراز در ۴ ماه گذشــته وجود نداشته و کلاف گرم 
بصورت محدود جایگزین آن شده است؛ البته در سامانه بهین یاب برای فولاد تاراز 
20هزارتن سهمیه ماهانه در نظر گرفته شده، اما در عمل در بورس کالا امکان 

تامین بسیار محدود بوده و تنها  حدود 2۵ درصد تقاضای ما محقق شده است.
 

خطر توقف تولید ۲۰روزه در ماه وجود دارد
به گفته رشــیدی، اگر تمهیدی برای تامین مواد اولیه از خردادماه امسال برای 
شرکت تاراز اندیشیده نشــود، خطر توقفات حدود 20روز ماهانه در خط تولید 

وجود دارد و این موضوع مشکلات فراوانی به همراه خواهد داشت. 
بنابراین وزارت صمت و متولیان امر باید برای تامین مواداولیه شرکت فولاد تاراز 
که یکی از تولیدکنندگان موفق ورق گالوانیزه کشور است، تمهیدی بیاندیشند؛ 
زیرا تعطیلی این واحد تهدیدات زیادی را به همراه خواهد داشت؛ زیرا همانگونه 
که میدانید راه اندازی واحد فولاد تاراز امید را در دل جوانان منطقه چهارمحال 
و بختیاری ایجاد و اشتغال پایدار مستقیم و غیرمستقیم در استان  فراهم کرده 
اســت. وی افزود: امسال نیز ســال  تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی هاست
 و باید مانع بزرگ تولید از پیش روی ما برداشته شود تا بتوانیم روزبه روز تولید با 
کیفیت تر و بیشتری داشته باشیم؛ همچنین در زمینه صادرات نیز حمایت های 

لازم  صورت گیرد.

طرح توسعه ای فولاد تاراز با کمک صادرات اجرا می شود
رشیدی ادامه داد: با توجه به ارزش افزوده بالای ورق گالوانیزه و اینکه میزان تولید 
بیش از مصرف داخلی اســت، باید بتوانیم برای صادرات نیز برنامه ریزی ثابتی 
داشته باشیم و با ارزآوری برای طرح های توسعه ای مجموعه فولاد تاراز به عنوان 
یکی از زیرمجموعه های فولادمبارکه تولید ۴۵0هزار تن در سال را محقق کرده و 
به زودی به تولیدکننده کلاف سرد برای مصرف شرکت  و سایر کارخانجات تبدیل 
شویم.  به گفته وی، رکورد تولید افزایش تولید باعث می شود تا تقاضای بیشتری 
از مشتریان را پاسخ دهیم، همچنین این افزایش تولید در بحث صادرات نیز موثر 

خواهد بود؛ زیرا می توان مازاد تولید را صادر کرد.
مدیرعامل فولاد تاراز افزود: با توجه به اهمیت بخش تولید که هر ساله از سوی 
رهبر معظم انقلاب نیز به آن تاکید می شود، حمایت از تولید باید از سوی همه 
بخشها و سازمان ها  صورت گیرد. به گفته رشیدی، رکوردزنی در میان کارکنان 
شرکت نیز انگیزه ایجاد کرده و همچون یک محرک برای تلاش بیشتر بوده و این 
بزرگترین دستاورد است. مدیرعامل فولاد تاراز افزود: ورق گالوانیزه فولاد تاراز به 
مصرف صنایع وابسته همچون لوازم خانگی، صنایع فلزی، ساختمانی و... می رسد 
و زمانی که تولید افزایش پیدا می کند و می توان میزان عرضه در بورس را افزایش 

داد، طبیعتا تقاضا بهتر پاسخ خواهد داد. 
این اتفاق نقش مثبتی در بازار خواهد داشت؛ در واقع هراندازه تولید و عرضه در 
بازار بیشتر شود قیمت محصولات متعادل تر خواهد شد و با توجه به قیمت مواد 

اولیه سود معقول  تولیدکنندگان نیز در نظر گرفته شود.
گفتنی است شــرکت فولاد تاراز، تولید کلاف گالوانیزه با پوشش های خاص را 
برعهده دارد که قابلیت مقاومت در برابر خوردگی، فرم پذیری بالا، رنگ پذیری 
مناسب، بازرسی آســان و عملیات جوشــکاری را دارا بوده و عمده مصارف این 
محصول در قطعات لوازم خانگی مانند یخچال، بخاری، ماشــین لباسشویی، 
کولر، مایکروویو، ناودان ها و لوله ها، سازه های فضایی و انبارها، سقف های فلزی، 

نیروگاه ها، قطعات خودرو، اگزوز، مخازن ذخیره آب و کابینت آشپزخانه و... است.

نقش مثبت رکوردشکنی فولاد تاراز
در متعادل سازی قیمت ها 

مدیرعامل فولاد تاراز از رکوردی دیگر در گروه فولادمبارکه خبر داد:

معاون توسعه شرکت فولاد مبارکه از مشارکت صنایع برای رفع مشکلات آبی اصفهان می گوید

 نوسان: مدیر عملیــات و مسئول کمیته 
بومی ســازی شــرکت فولاد سفیددشت با 
تأکید بر ضرورت نهادینه شدن بومی سازی 
و اســتفاده از توانمندسازی داخلی به عنوان 
یکــی از اولویت هــای مهم این شــرکت، 
گفت: با تشــکیل کمیته بومی سازی فولاد 
سفیددشــت در ســال 1۳۹7، شناسایی 
و ســازمان دهی قطعــات و تجهیــزات با 
قابلیت تأمین از داخل در دســتور کار قرار 
گرفت که حاصل این فرایند، بومی ســازی

 بیش از 1۶0 قطعه و تجهیز موردنیاز صنعت 
فولاد بوده است.  

مدیر عملیات و مسئول کمیته بومی سازی 
شرکت فولاد سفیددشت با اعلام این مطلب 
و با تأکید بر نهادینه شــدن بومی ســازی و 
استفاده از توانمندســازی داخلی به عنوان 
یکی از اولویت های مهم این شرکت، یادآور 
شــد: با تشکیل کمیته بومی ســازی فولاد 
سفیددشــت در ســال 1۳۹7، شناسایی و 
سازمان دهی قطعات و تجهیزات با قابلیت 

تأمین از داخل در دستور کار قرار گرفت که 
حاصل این فرایند، بومی سازی بیش از 1۶0 
قطعه و تجهیز موردنیــاز صنعت فولاد بوده 
است.  ایمان ســلیمانی افزود: بومی سازی 
قطعات و تجهیــزات برای شــرکت فولاد 
سفیددشت از جنبه های مختلفی از جمله 
خودکفایی، توانمندســازی صنایع داخلی، 
کاهش هزینه های ارزی، قابلیت بهینه سازی 
و بازطراحی تجهیزات و قطعات، تســریع 
در فرایند خرید و ســهولت دسترســی به 

خدمات پس از فروش، حائز اهمیت اســت.
ســلیمانی در پایان ضمن تشــکر از فولاد 
مبارکه در خصوص انتقال تجربیات در زمینه 
بومی ســازی، اظهار امیدواری کرد با تدوین 
سند بومی سازی و توسعه همکاری واحدهای 
عملیات و بازرگانی در جهت سیاست گذاری 
تأمین قطعات واحد فولادســازی، بتوان 
برای پیشــبرد هر چه بهتر برنامه تأمین 
تجهیزات و قطعات موردنیاز این واحد از 

تأمین کنندگان داخلی بهره مند شد.

مدیر عملیات و مسئول کمیته بومی سازی شرکت فولاد سفیددشت مطرح کرد :

بومی سازی بیش از ۱60 قطعه و تجهیز موردنیاز در فولاد سفیددشت

معاون توسعه شرکت فولاد مبارکه گفت: انتقال آب از خلیج فارس با مشارکت شرکت های بزرگ و 
صنعتی استان اصفهان همچون شرکت فولاد مبارکه آغاز شده و امید می رود با اجرای این پروژه، 
برداشت آب از زاینده رود به صفر برسد. احمد سعیدبخش با بیان این مطلب افزود: یکی از الزامات مهم برای 
استان اصفهان به عنوان یک استان صنعتی و دارای پتانسیل بالا در این حوزه، تأمین آب است؛ چراکه متأسفانه 
کاهش نزولات جوی طی سال های اخیر، همچنین توسعه برداشت های بی رویه از منابع آبی و کاهش سطح آب های 

زیرزمینی، سبب شده تا در تأمین آب دچار مشکل شویم که باید تدبیری برای آن اندیشید.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت



سال هفتم/ شماره ۱73/  ۱۱ خرداد ۱۴00/ ۲0 شوال ۱۴۴۲

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

1  June    2021 No.173

info@eghtesadbazar. ir

ترخیص فوری کالاهای اساسی در حالی در روزهای اخیر در دستور کار دستگاه های 
مربوطه قرار گرفته که دادستانی کل نیز به ماجرای دپوی ۶ میلیون تنی کالاهای 
اساسی وارد شده و ضرب الاجل تعیین کرده است. بر این اساس حدود یک ماه پیش 
با بررسی موانع ترخیص و تعیین راهکارهای مربوطه، گزارش آن به رئیس جمهوری 
اعلام و وی نیز بلافاصله موافقت خود را اعلام و دستگاه های اجرایی را ملزم به اجرا 

کرده بود.   

حمیدرضا جانباز، مدیرعامل شرکت مهندسي آب و فاضلاب گفت: حتما بروز قطعي آب 
در تابستان وجود دارد اما تلاش مي کنیم با مدیریت فشار شرایط آبرساني را مدیریت 
کنیم.  وي افزود: پیش بیني مي کنیم در تابستان گرم امسال، منابع آبي برخي روستاها را 
از دست بدهیم و تعداد روستاهایي که مجبور به آبرساني سیار و تانکري هستیم افزایش 
یابد. جانباز گفت: بیش از 210 شهر کشور تحت تنش آبي قرار دارند که از این تعداد 

وضعیت یکصد شهر قرمز است.

قطعي آب هم در راه استترخیص کالاهای اساسی قضایی شد
 گزارش

 نوسان :سخنگوی صنعت برق استان اصفهان با بیان اینکه 
برنامه ریزی برای خاموشــی ها تا ۱5 شــهریور خواهد بود، 
گفت: شــاید برای مردم پیامک قطعی برق ارسال نشود، اما 
برای مشترکین دیماندی و صنایع برنامه قطعی برق را پیامک 
کرده ایم. به گزارش نوســان و به نقل از ایســنا، محمدرضا 
نوحی درباره خاموشی های سراسری برق، اظهار کرد: یکی از 
دلایل خاموشی ها به دلیل برهم خوردن تراز انرژی در کشور 
است، به این معنا که تولید و مصرف برق در کشور با یکدیگر 

همخوانی ندارد.
وی افزود: از ســوی دیگر به دلیل کاهش و نبود بارش های زمســتان 
و بهار، میزان تولید برق در کشــور کاهش یافته است، به این معنا که 
برخی نیروگاه های برق آبی نتوانســته اند تولید ســال های گذشته 

خود را داشته باشند، در نتیجه با کمبود برق مواجه هستیم. 
ســخنگوی صنعت برق اســتان اصفهان همچنین با بیان اینکه یکی 
دیگر از دلایل خاموشــی ها به گرمای زودرس امســال برمی گردد به 
این معنا که بار اردیبهشــت امســال نسبت به ســال گذشته افزایش 
یافته اســت، ادامه داد: از طرفی ورود زودهنگام چاه های کشــاورزی 
موجب افزایش مصرف برق شده است، همچنین از سوی دیگر فعالیت 
رمزارزهای غیررسمی، بار زیادی را به شــبکه تحمیل کرده است که 
قرار شــده با کمک شــرکت مخابرات ماینرها را شناسایی و به مراجع 

ذی صلاح معرفی کنیم. 
وی با بیان اینکه به دنبال افزایش مصرف بــرق، توانیر به دنبال پیاده 
کردن مدیریت مصرف بار در کشــور اســت، اظهار کرد: این مدیریت 
موجب شــده تا همکاران ما بر روی خاموشــی ها برنامه ریزی کنند و 
خود توانیر نیز به اســتان ها اعلام می کند که مثــلا امروز چقدر باید 
مدیریت بار انجام دهند و براساس آن در هر اســتان مدیریت بار بین 

مصرف کنندگان خانگی و صنعتی تقسیم می شود.

شهروندان صرفه جویی کنند
نوحی با اشاره به اینکه برای مدیریت بار قراردادهایی با بخش صنعت 
منعقد کرده ایم و صنایع براســاس قــرارداد خود در ســاعات پیک، 
کاهش مصرف دارند و این برنامه مشــخص اســت، اضافه کرد: برنامه 
و جدول زمان بندی خاموشــی های برق بر روی سایت شرکت توزیع 
برق شهرستان و استان مشخص اســت و مشترکین می توانند با روش 

های مختلف و رمز رایانه از زمان خاموشی های مطلع شوند. 
وی افزود: البته طی چند روز گذشــته که هوا اندکی خنک شده است، 
مدیریت بار در اســتان تقریبا از ســاعت ۶ و نیم عصر بــه بعد حذف 
و خاموشی نداشــته ایم. ســخنگوی صنعت برق اســتان اصفهان، از 
شهروندان اصفهان خواســت تا حد امکان در مصرف برق صرفه جویی 

کنند تا از میزان خاموشی ها کاسته شود. 
وی تاکید کــرد: مطابــق برنامه ریزی هــای صــورت گرفته برخی 
واحدهای نیروگاهی که به دلیل تعمیرات اساسی باید در تیر ماه وارد 
مدار می شدند، قرار است زودتر وارد مدار شــوند تا بتوانیم بخشی از 

خاموشی ها را کمتر کنیم.
نوحی با اشاره به پیک شــب 2۹۶۸ مگاوات و مصرف ۴۴۶۳ مگاوات 
در استان، گفت: این درحالیســت که 1۴۶۵ مگاوات برق وارد شبکه 
اصفهان شده است، ما باید در این شــرایط 1000 مگاوات مدیریت بار 
در اصفهان داشــته باشیم که این مدیریت در ســاعات مختلف شبانه 

روز و بسته به شرایط آب و هوایی اعمال می شود.

صنایع در جریان 
طرح مدیریت بار هستند

وی با بیان اینکه در حال حاضر طرح های مدیریت بار استان اصفهان 
در حال اجرا اســت، اظهار کرد: در حال حاضر قراردادهایی با صنعت 
منعقد کرده ایم و اعلام شــده که در ســاعات پیک مصرف به شرکت 
های توزیع بــرق کمک کنند و این قراردادها به صــورت کتبی به آنها 

منعقد شده و صنایع در جریان کامل طرح مدیریت بار هستند. 
ســخنگوی صنعت برق اســتان اصفهان درباره گلایه صنایع اســتان 
مبنی بر اینکه برنامه خاموشــی برق به آنها اعلام نشده است، توضیح 
داد: شــاید برای مــردم پیامک قطعی برق ارســال نشــود، اما برای 
مشــترکین دیماندی و صنایع برنامه قطعی بــرق را پیامک کرده ایم. 
وی همچنین درباره اینکه تا چه زمانی خاموشــی ها در اصفهان ادامه 
خواهد شد، گفت: برنامه ریزی برای خاموشی ها تا 1۵ شهریور خواهد 
بود، البته ســال های گذشــته طرح های مدیریت بار و خاموشی ها از 
نیمه تیر ماه کلید می خورد، اما امســال به دلیل شرایط آب و هوایی و 

کاهش تولید برق، خاموشی ها از ابتدای خرداد ماه اجرایی شد. 
نوحی تصریح کرد: اگر مردم کمک کنند و با کاهش دمای هوا، به طور 

قطع این برنامه زودتر به اتمام می رسد.
شــایان ذکر اســت، اســتفاده نکردن از وســایل پرمصرف برقی در 
ساعت های گرم روز و بکار گرفتن این دستگاه ها در ساعت های پایانی 
شــب یا ابتدایی صبح و بهره گیری از نور طبیعی روز را از دیگر عوامل 

مهمی است که می تواند در کاهش مصرف بسیار موثر باشد.

خاموشی ها 
تا ۱۵ شهریور ادامه دارد

سخنگوی صنعت برق استان اصفهان:

 نوسان: بر اســاس گزارش فایننشال 
تایمز، طبق معاملات در بازار آتی ایالات 
متحده قیمت قراردادهــای فله قهوه، 
شیر، شــکر، گندم، جو و آب پرتقال به 
طور متوسط 2۸درصد نسبت به سطوح 
قیمتی ســال 201۹ افزایش داشته اند.  
در طول چندماه گذشته تعداد زیادی از 
شرکت ها شامل شرکت سوئیسی نستله 
و شرکت انگلیســی-هلندی یونیلیور، 
اعلام کرده اند قیمت محصولات خود را 
به دلیل رشــد قیمت مواد اولیه افزایش 
می دهند. افزایش قیمت غــذا یکی از 
دغدغه های سیاسی در برخی کشورهای 
در حال توســعه چون اتیوپی و نیجریه 
بوده و در حال رخنه کردن به قیمت های 
مصرف کننده در اقتصادهای پیشرفته 

نیز است.
عبدالرضا عباســیان، اقتصاددان ارشد 
سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد 
)فائو( می گوید: تورم غذا در بسیاری نقاط 
واقعی اســت و به این زودی ها هم قصد 
رفتن ندارد. در ماه آوریل شاخص قیمت 
مواد غذایی فائو، که طیف گسترده ای از 
محصولات را در برمی گیرد، به بالاترین 
میزان خود در طول یک دهه گذشــته 
رســید. قیمت گندم از ابتدای ســال 
گذشــته 1۶درصد افزایش یافته است، 
در حالی که قیمت هــای جهانی ذرت 
بیش از ۶0 درصد افزایش داشــته اند؛ 
قیمت ذرت نیز به دنبال افزایش خریدها 
از جانب چینی ها رشد کرده و سبب شده 
قیمت های غلات جایگزین چون گندم 
نیز افزایش پیدا کند. برای کشورهایی 
که ســهم زیادی از غذای خــود را وارد 
می کنند، چون مصر و پاکســتان، رشد 
بالا در هزینه های حمل ونقل دریایی به 

هزینه مواد اولیه افزوده است. 
تاخیر کشتی ها دسترســی به دانه های 
قهوه را محدود کرده و هزینه برشته کاری 
قهوه را افزایش داده اســت. از ســویی 
خشکســالی در برزیل عرضه قهوه را از 
جانب بزرگ ترین تولیدکننده قهوه جهان 
کاهش داده و قیمت های آتی قهوه عربیکا 
به بالاترین میزان خــود در طول چهار 
سال گذشته رسیده اند.  شرکت فونترا، 
بزرگ ترین شرکت صادرات محصولات 
لبنی در جهان، در اوایل این هفته اعلام 
کــرد قیمت های جهانی شــیر ممکن 
است در طول ســال آینده به بالاترین 
میزان خود برسد. انباشت شکر در اوایل 
وقوع همه گیری کرونا قیمت های آتی 
شکر را از ابتدای سال 2020 حدود 2۵ 
درصد افزایــش داده و قیمت های آتی 
آب پرتقال در طول همیــن دوره حدود 
20 درصد افزایش داشــته اند.  افزایش 
قیمت روغن های نباتی می تواند قیمت 
غذاهای ســرخ کردنی صبحانــه را نیز 
افزایش دهد.  قیمت های آتی روغن سویا 
نسبت به ابتدای سال گذشته حدود ۹0 
درصد بالاتر اســت، در حالی که قیمت 
دانه سویا حدود ۶0 درصد افزایش قیمت 
داشته است.  قیمت های آتی ذرت سفید 
نیز که برای حریره استفاده می شود و در 
بسیاری از نقاط آفریقا مصرف می شود، 
در طول 1۸ ماه گذشته حدود 1۶ درصد 

افزایش قیمت داشته است. 
در مورد برنــج هم که از اجــزای اصلی 
کانجی )شله برنج( است، که در بسیاری 
از کشورهای آســیایی طبخ می شود، 
قیمت های آتی بیش از ۳0 درصد افزایش 
داشته اند. عباسیان می گوید بزرگ ترین 
ترس اش صبحانه امروز نیســت، بلکه 

صبحانه آینده است.

این اقتصاددان، دولت را یک شر لازم موقت 
می داند و تاکید دارد کــه باید به حداقل 
میزان ممکن، که لازمه انجام درست امور 
است در  جامعه مداخله کند؛ هرچند که 
این گونه نیست و معمولا دولت ها به سمت 
دخالت حداکثری می رونــد. با این وجود 
شــکلگیری دولت مدرن، که بعد از قرون 
وسطی پدیدار شد شرط لازم برای توسعه 

هر کشور است.
او با بیان اینکه با شــکل گیــری تمدن 
کشاورزی با عصر ســتیز و مبادله مواجه 
می شویم و بعد از یکجانشینی، به جمعیت 

انبوه رســیدیم، مــی افزاید: در شــرایط 
یکجانشینی، مبادله های مختلفی از جمله 
فرهنگــی، اجتماعی، ازدواج و سیاســی 
شکل گرفت و بستر این مبادله ها از طریق 
فرهنگ برقرار شــد. او می گوید: به دنبال 
یکجانشینی، با تکامل قدرت ذهنی، بشر 
فرصت فکر کردن یافــت؛ عناصر تمدنی 
شــکل گرفت؛ زبان تکامل یافت و بشــر 
فرصت تقسیم کار، ساخت ابزار و فرهنگ 
و معماری پیدا کرد. رنانی با بیان اینکه بعد 
از پایان قرون وسطی با شکل گیری انقلاب 
علمی و نهضت اصلاحات و همچنین بعد 
از انقلاب صنعتی ســه حادثه در ۵0 سال 
رقم خورد، می گوید: کشف ماشین بخار، 
اختراع بلبرینگ و کشــف نفت، موجب 
شــکل گیری انقلاب صنعتی شــد و در 
این شــرایط تولید انبوه کارخانه و تولید 
به قصد فروش بازار شــکل گرفت و مازاد 
سیستماتیک به قصد فروش در بازار تولید 
شد. او می افزاید: انقلاب صنعتی علاوه بر 
گسترش تقسیم کار، مبادله را گسترش 
داد و از سوی دیگر با ایجاد تقسیم کار، در 
این شرایط مازاد تولید برای میلیون ها نفر 

در دنیا ایجاد شد تا به نوعی تولید انبوه به 
شکل افقی شکل گیرد.

مدیریت مبادله
انعقاد نطفه دولت مدرن

این اقتصــاددان با بیان اینکــه در مبادله 
شخصی دوره کشاورزی امکان فریبکاری 
بود، اما در مبادله غیرشخصی و انبوه امکان 
فریبکاری از بین رفــت، ادامه می دهد: در 
این شرایط باید استانداردها تعریف و ابزار 
مبادله و داد و ستدهای از راه دور و ... تنظیم 
می شــد، از ســوی دیگر مبادله در حوزه 
های دیگر شکل گرفت، بنابراین دولت در 
مســائل اجتماعی، خانوادگی و ... نیز باید 
مبادله را مدیریت می کرد، در این شرایط 
تامین اجتماعی و بیمه ایجاد و مبادله در 
حوزه آموزش شکل گرفت. او با بیان اینکه 
با انقــلاب صنعتی دولــت وارد مدیریت 
مبادله شد، می گوید: در اینجا نطفه دولت 
مدرن بسته شد و هر چه مبادله گسترش 
یافت ماهیت و وظیفه جدید دولت تکامل 
یافت که در این عصر شــاهد پایان ستیز 

سیستماتیک هستیم.
رنانی با بیان اینکه زمانی که دولت و ملتها 
شــکل می گیرند، منجر بــه پدید آمدن 
مرزها می شوند، می گوید: در این شرایط، 
قراردادهای بین المللی پدید آمد تا از این 
طریق دولت ها بتوانند مالیات ستانی کرده 
و عوارض دریافت کنند، همچنین بتوانند 
امنیت جاده ها را تامین کنند، در این شرایط 
باید دولت های ملی شــکل می گرفتند؛ 
که تمام اینها تابع مبادله هستند و در این 
شرایط ستیز سیســتماتیک پایان یافت و 
وارد عصر ستیز غیرسیستماتیک شدیم. 
او تاکید می کند: در این شــرایط ماموریت 
اصلی دولــت مدرن از مدیریت ســتیز به 
مدیریت مبادله تغییر کرد، چراکه روز به روز 

مبادله ها در حال پیچیده شدن است. 
استاد اقتصاد دانشــگاه اصفهان می گوید: 
منظور از مبادله، تنها داد و ستد نیست و 
هرگونه مبادله ای که چیزی می گیریم و 
چیزی می ستانیم، حتی در حوزه مذهب، 
فرهنگ و هنر و ...مبادله اســت؛ در واقع 

دولت مدرن، زاده مبادله اســت و شاهد 
آغاز عصر مدیریت سیســتماتیک مبادله 
می شــویم و گســترش نفــوذ دولت به 
مدیریت تمام بخش های جامعه است. او 
می افزاید: در این شرایط دولت با مدیریت 
مبادله، هزینه مبادله را کاهش می دهد، 
البته باید توجه داشت که هزینه مبادله با 
ارزش مبادله متفاوت اســت. رنانی درباره 
اینکه دولت چگونه هزینه مبادله را کاهش 
می دهد، می گوید: دولت با ابزار رســمی 
بروکراسی و نظام اداری و بسط آن به تمام 
حوزه ها، تمام هزینه هــا را مدیریت می 
کند. در این شرایط ده ها وزارتخانه، دیوان 

و ... شکل می گیرد.

بروکراسی
 اصلی ترین ابزار مبادله

او با بیان اینکه بروکراسی برای حرکت خود 
به دو دسته موتور تزریق انرژی و خرد نیاز 
دارد تا پیچیدگی مبــادلات اقتصادی و 
اجتماعی را مدیریت کند، تاکید کرد: در 
این شرایط نظام مالیات ستانی برای تزریق 

مدیریت منظم انرژی شکل می گیرد.
او بــه موتور تزریــق خــرد در دولت مدرن 
اشــاره و می گوید: در این شرایط بروکراسی 
اصلی ترین ابــزار مبادله شــد و ارتش ملی 
ابزار مدیریت ســتیز گردید، از سوی دیگر 
بروکراسی، ابزار اصلی مدیریت مبادله شد. 
در این شرایط بروکراســی می تواند اقتصاد 
پیش رونده را به جلو هدایت کند و مبادله ها 
کم هزینه می شود. رنانی با تاکید بر اینکه 
ماموریت اصلی دولت مدرن، مبادله است 
و مدیریت ستیز ماموریت ثانویه آن است، 
می گوید: مطابق وظایف کلاسیک که در 
اقتصاد برای دولت تعریف شده ۶ وظیفه 
شــامل امنیــت خارجی، نظــم داخلی، 
انتشار و حفظ ارزش پول، تعریف و تالیف 
اســتانداردها، تعریف حقــوق مالکیت و 
احداث یک دادگستری صریح و بی طرف 
برای دولتها مشخص شــده است. استاد 
اقتصاد دانشــگاه اصفهان تاکید می کند: 
اگر ارزش پول جابجا شود، ماموریت حفظ 
ارزش مبادله از دســت می رود، بنابراین 

دولت هایی که با انتشار پول، تورم ایجاد می 
کنند، یکی از وظایــف اصلی دولت مدرن 
را زیرپا می گذارنــد، چراکه امکان مبادله 
پایدار و پیش بینی پذیــری آن از بین می 
برند، از ســوی دیگر تعریف استانداردها 
و تضمین اســتانداردها دیگــر ماموریت 
دولت مدرن است، از ســوی دیگر مبادله 
بدون تعریف حقوق مالکیت امکان پذیر 
نیســت و این حق باید در اسناد مالکیت 
ارزان و متحد الشکل و با قابلیت جابجایی 

آسان، تضمین شود.

معیار
 توسعه خواهی

رنانی با اشــاره به معیار توســعه خواهی 
دولت مدرن، می گوید: دولت مدرن ستیز 
را از حوزه سیستماتیک به سمت مدیریت 
غیرسیستماتیک می برد و اگر دولتی به 
سمت ستیز سیستماتیک برود به سمت 
عصر پیشامدرن، پیشاصنعتی و کشاورزی 
بازگشته است و به طور قطع توسعه بدون 
دولت مدرن امکان پذیر نیست. او تصریح 
می کند: دولتی توســعه می یابد که اولا 
مدرن باشد، اما توسعه خواه بودنش، به این 
بستگی دارد که ماموریت خود را به خوبی 
انجام دهد و هرچه دولتی از مدیریت ستیز 
به مدیریت مبادله تغییــر یابد، به معنای 
توسعه خواه بودن آن است. او درباره شکل 
گیری دولت مدرن در ایــران، می گوید: 
دولت مدرن از انقلاب مشروطیت به بعد 
شکل گرفت و تا قبل از آن تمام حکومت 
ها، از جنس حکومت های ســتیز بودند و 
حتی ایران دارای مرزهای ملی نبود و کسی 
مطالبه گر آن نبود و از سوی دیگر هویت 
ملی نه تنها در دوران قاجار بلکه حتی در 
عصر پهلــوی نبود و در مجمــوع آخرین 
ســنگری که حکومت ملی در ایران فتح 
کرد مربوط به دهه ۴0 شمسی بود، البته 
حتی در اواسط دهه ۴0 شمسی یک دولت 

ملی فراگیر در کشور نداشتیم.
اســتاد اقتصاد دانشــگاه اصفهان با بیان 
اینکه بعد از انقلاب مشــروطه، گام های 
اولیه و اساســی برای غیرشخصی شدن 
قدرت شکل گرفت و شــاهد تفکیک قوا 
شدیم، می افزاید: بعد از این دوران زمینه 
های هویت ملی و مرزهای ملی ایجاد شد 
و مرزهای ملی شکل گرفت، البته در دوره 
پهلوی نیز قدرت در برخی مقاطع به سمت 
شخصی شــدن پیش رفت. او با اعتقاد بر 
اینکه در جمهوری اســلامی نتوانسته ایم 
از مدیریت ستیز سیســتماتیک به ستیز 
غیرسیســتماتیک برویــم و تاحدودی 
استراتژی های ما در سطح جهانی به سمت 
ستیز سیستماتیک بوده است، می گوید: 
تمرکز دولت از مدیریت ســتیز به سمت 
مدیریت مبادله نیامده است و بخش بزرگی 
از انرژی سیستم و منابع اقتصادی، صرف 
مدیریت ستیز شده است؛ به این ترتیب روز 
به روز مبادله در ایران پرهزینه تر شده است.

استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان با اشاره به 
ناکارآمدی نظام اداری و عدم شــفافیتها، 
و اینکه متاســفانه امروز دولت بســیاری 
از ماموریــت هــای خــود را رهــا کرده 
اســت، می گوید: به عنوان مثال در حوزه 
اســتانداردهای غذایــی و مــواد غذایی، 
اســتانداردهای زیســتی، مناسبت های 
اجتماعی و ... شــواهد حکایت از این دارد 
که هزینه های مبادله در کشور سنگین تر 
شده است و در مجموع شاخص ها نشان 
می دهد که مدیریت مبادله در کشــور رو 
به پسرفت بوده و تمرکز دولت به ویژه در 
ســال های اخیر و بعد از جنگ به سمت 
مدیریت ســتیز و ســتیز سیستماتیک 

رفته است.

از مدیریت ستیز به مدیریت مبادله
چرخه تکاملی دولت مدرن در ایران به روایت "محسن رنانی"؛  گزارش

سایه گرانی بر 
قیمت جهانی غذا

citizen

دولت هایی که با انتشار پول، تورم ایجاد می کنند، یکی از وظایف اصلی دولت مدرن را زیرپا می گذارند

اگرچه شکل گیری و تحقق دولت مدرن از نگاه برخی صاحب نظران علم سیاست، اصلی ترین مساله 
پیچیده ایران معاصر در حوزه اندیشه و عمل سیاسی است، اما به نظر می رسد دشواره اصلی مطرح 
در ایران، دشواره دولت مدرن است؛ دولتی که فرآورده مدرنیته سیاسی بود؛ در بستر فرهنگ 
سیاسی اروپایی غربی پدیدار شد و در یک فرایند تکاملی در قرن نوزدهم توسعه یافت. دولت مدرن در قرن 
بیستم الگویی برای همه کشورهای جوامع غیر غربی شد. این الگو و  ساخت از دولت، بر بنیاد یک فهم جدید 
از مفهوم دولت استوار بود. "محسن رنانی" در وبینار »دولت و توسعه: نگاهی به چرخه تکاملی دولت مدرن در 
ایران«، با تعریف دولت، می گوید: بنا بر گفته عالمان علوم سیاسی، دولت تنها نهاد رسمی است که انحصار رسمی 
خشونت را در دست دارد. از قانون راهنمایی و رانندگی گرفته تا حق دولت برای ورود به جنگ و دفاع ملی؛ البته 

انحصار مشروع خشونت، ارتباطی با مشروعیت سیاسی حکومت ندارد.

هفته نامه نوسان
گرو  ه اقتصاد

)در ایران( تمرکز دولت از مدیریت ستیز به سمت 
مدیریت مبادله نیامده است و بخش بزرگی از انرژی 
سیســتم و منابع اقتصادی، صرف مدیریت ستیز 
شده است؛ به این ترتیب روز به روز مبادله در ایران 

پرهزینه تر شده است
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اگـر آدم مشـهوری چیزی گفته یا کاری کرده اسـت که عدۀ زیـادی آن را 
توهین آمیـز، شـرم آور یا نفرت انگیز تلقـی کرده اند، آیا بایـد عذر خواهی 
بکنـد؟ آیـا عذرخواهـی می توانـد برای شـخصی که حرفـی توهین آمیز 
زده یـا کار بـدی کرده اسـت، حمایتـی جلب کند؟ شـواهدِ تازه مـا را به 

پاسـخی سـاده می رسـاند: عذر خواهی راهبرد مخاطره آمیزی اسـت.
تصـور کنیـد که آدم مشـهوری چیزی گفته یـا کاری کرده اسـت که عدۀ زیـادی آن را 
توهین آمیـز یـا شـرم آور یا نفرت انگیـز تلقی کرده انـد، مثلاً دربـارۀ سـابقه اش در ارتش 
دروغ گفتـه اسـت یا به اعتقـادات مذهبی توهین کرده اسـت. آیا باید عذر خواهی بکند؟ 
فـرض کنیم هدف او این نیسـت که آدم خوبی بشـود، بلکـه صرفاً می خواهد موقعیتش 
را بهبود بخشـد، یعنی می خواهد شانسـش را برای پیروزی در انتخابات بیشـتر کند یا 

از مجلـس رأی اعتمـاد بگیرد یا مقامـش را حفظ کند.
سناریوهای پیش رو

شـواهدِ تـازه مـا را بـه پاسـخی سـاده می رسـاند: عذر خواهـی راهبـرد مخاطره آمیـزی 
اسـت. بـرای نمونـه، اتهاماتی را کـه علیه آل فرانکن مطرح شـد در نظـر بگیرید. اینک، 
بـا گزارشـی کـه اخیراً در نیویورکر منتشـر شـده اسـت، بسـیاری دربـارۀ او تجدید نظر 
می کننـد. فرانکـن که آن زمان عضو مجلس سـنا بود، در پـی ادعاهایی مبنی بر برقراری 
تماس هـای فیزیکی نامناسـب با چنـد زن، علناً عذرخواهـی کرد. ولی ایـن عذرخواهی 
نفعـی بـرای او نداشـت و حتـی شـاید کار را بدتر هم کـرد. چیزی نگذشـت که مجبور 
بـه کناره گیری شـد. احتمـالاً رویدادهای پسـامعذرت خواهی ای که بـرای فرانکن اتفاق 
افتـاد، اسـتثنایی نیسـت. طبـق پیمایشـی کـه اخیـراً انجـام داده ام، عذرخواهـی باعث 
نمی شـود شـخصی کـه حرفی توهین آمیـز زده یـا کار بدی کرده اسـت، حمایتی جلب 
کنـد. بـا اسـتفاده از خدمـتِ مکانیـکال ترک آمـازون، که می تـوان بـا آن پیمایش های 
سـریع انجام داد، اخیراً چهار سـناریوی متفاوت را به چهار گروه سـیصد نفره ارائه کردم. 
هـر چهـار گروه از لحاظ جمعیت شـناختی متنـوع بودنـد. آزمایش هـا بدین ترتیب بود:

اول: فرض کنید نامزد پیشـنهادی برای مقام دادسـتان کل کشـور در گذشته چنین حرفی زده باشد: 
»هم جنسـگرایان ناقـضِ ارادۀ خداونـد هسـتند. ازدواج بایـد میـان مرد و زن باشـد، نـه همجنس ها«.

دوم: فرض کنید نامزد مقام ریاسـت جمهوری در گذشـته چنین گفته باشـد: »کسـانی 
کـه می خواهنـد سـقط جنین را قدغن کننـد، اصلاً به فکر زن ها نیسـتند«.

سـوم: فـرض کنیـد نامزد پیشـنهادی بـرای وزارت امـور خارجه چند سـال پیش گفته 
باشـد: »به نظـرم آمریـکا بایـد بـرای کارهـای بـدِ فراوانی کـه در دنیـا انجام داده اسـت 

کند«. عذر خواهـی 
چهـارم: فرض کنید نامزد مقام ریاسـت جمهوری از  جانب چندیـن زن متهم به برقراری 
تمـاس بدنی نامناسـب شـده اسـت: بیـش از حد بـه آن ها نزدیک شـده، یـا بیش ازحد 
و طولانی تـر از معمـول آن هـا را بغـل کـرده، و بعضـی از آن زنان حس کرده انـد این کار 

باعث شـده است احسـاس ناامنی کنند.
احتمال حمایت از نامزدها

در تمام این چهار سـناریو، از شـرکت کنندگان خواسـته شـد تا فرض کنند که شـخص 
بابـت آن حـرف یـا رفتار عذر خواهی کرده اسـت. سـپس از شـرکت کنندگان پرسـیده 
شـد این عذر خواهی چه تأثیری می گذارد: احتمال حمایت شـما از این نامزدها بیشـتر 
می شـود یـا کمتر یـا تفاوتی نمی کنـد؟ در تمـام این چهار سـناریو، درصد کسـانی که 
احتمـال حمایتشـان از ایـن نامزدهـا کمتـر می شـود، بیش از کسـانی بود کـه احتمال 
حمایتشـان بیشـتر می شـد. جالب اینجاسـت که بـا اینکه پاسـخ دهندگان بـه هر کدام 
از ایـن چهـار سـناریو آدم هـای متفاوتـی بودنـد و آن کـردار یا گفتـار فرضی هـم برای 
گروه هـای اعتقـادی متفاوتـی توهین آمیـز تلقـی می شـد، بـاز هـم الگوها در هـر چهار 

سـناریو شـباهت های بسـیاری با هم داشتند.
در سـناریوی اول کـه بـه ازدواج میـان هم جنسـان بی احترامـی شـده بـود، ۳7درصـد 
گفتند احتمال حمایتشـان از آن شـخص پس از عذر خواهی کمتر می شـود، 22 درصد 
گفتنـد احتمـال حمایتشـان بیشـتر می شـود و ۴1درصـد گفتنـد تغییـری نمی کند. 
در سـناریوی دوم و مـورد سـقط جنیـن، ۳۶.۵درصـد گفتند احتمال حمایتشـان از آن 
شـخص پس از عذر خواهی کمتر می شـود، 20درصد گفتند احتمال حمایتشـان بیشتر 
می شـود و ۴۳.۵درصـد گفتنـد تغییری نمی کند. در سـناریوی سـوم و مـورد وزیر امور 
خارجه، ۴1.۵درصد گفتند احتمال حمایتشـان از آن شـخص پس از عذر خواهی کمتر 
می شـود، 2۳ درصـد گفتنـد احتمال حمایتشـان بیشـتر می شـود و ۳۵.۵درصد گفتند 
تغییـری نمی کند. در سـناریوی چهارم و مورد تماس بدنی نامناسـب، 2۹درصد گفتند 
احتمال حمایتشـان از آن شـخص پس از عذر خواهی کمتر می شـود، 2۵درصد گفتند 
احتمال حمایتشـان بیشـتر می شـود و ۴۶درصد گفتند تغییری نمی کند. پس حتی در 
مـوارد متفـاوت، عذرخواهـی احتمال حمایت از فـردی را که گفتار یا رفتار بدی داشـته 
اسـت بیشـتر از اینکـه افزایش بدهـد کاهش می دهد. ایـن یافته ها هم راسـتا با تحقیق 
ریچـارد هانانیا، پژوهشـگر دانشـگاه کلمبیا، اسـت کـه نشـان داد عذرخواهـیِ آدم های 

مشـهور کمکـی بـه حالشـان نمی کند و شـاید حتـی کار را بدتر هم بکنـد. ولی چرا؟
عذرخواهی به مثابه اعتراف

ارائۀ پاسـخی قطعی دشـوار است ولی شـاید یک دلیلش این باشد که عذرخواهی مانند 
اعتـراف اسـت. خطـا را برجسـته تر می کنـد و باعث می شـود بقیه به چنیـن نتیجه ای 
برسـند: »تـا حـالا گمـان می کردیم عوضیـه، ولـی الان مطمئنیم عوضیه. خـودش هم 
قبـول داره!«. به همین دلیل اسـت که عذرخواهی ممکن اسـت میـزان انزجار مخالفان 
یـک شـخصیت مشـهور را بیشـتر کنـد. بـرای آن هایی هم کـه متمایل به آن شـخص 
مشـهور هسـتند، اذعان آن شـخص مشـهور به خطاکاریْ چیزی به ارزش های او اضافه 
نمی کند. حتی شـاید نشـانی از ضعف قلمداد شـود. برای نمونه، دونالد ترامپ را در نظر 
بگیریـد کـه هیچ علاقـه ای ندارد بـرای کارهایـش عذرخواهـی کنـد و طرفدارانش هم 
شـیفتۀ این کار او هسـتند.قطعاً این تحقیق هنوز در آغاز راه اسـت. نظر سنجی هایی هم 
که ذکرشـان رفت نسـبتاً کوچک هسـتند و علی رغم تنوع جمعیت شـناختی گروه های 
حاضـر در آن هـا، بازتاب دهنـدۀ تنوع کل آمریکا نیسـتند. پرسـش هایی را نیز بی پاسـخ 
می گذارنـد. احتمـالاً تأثیـر واقعـی عذرخواهـی طـی هفته هـا و ماه هـای بعـد از آن رخ 
می دهـد. موضـوع و بسـتر عذرخواهـی نیـز بی شـک مهـم اسـت. در بعضی مـوارد، اگر 
قصـدِ فـرد آرام  کـردن اوضاع باشـد، ابراز ندامت صمیمانه نقشـی اساسـی بـازی خواهد 
کرد. سـوای از آنکه چه تأثیری داشـته باشـد، عذرخواهی الزامی اخلاقی اسـت. چه در 
زندگـی روزمـره و چه در حیات سیاسـی: معذرت خواهی می تواند نشـانی از ادای احترام 
و اذعـان بـه کرامتِ انسـانیِ کسـانی باشـد کـه آزار یـا توهیـن دیده اند. امـا نکتۀ اصلی 
همچنان پابرجاسـت. عذرخواهی راهبرد خوبی نیسـت. گاهی هوشـمندانه تر این اسـت 

که آن شـخص سـکوت کند یـا موضوع را عـوض کند.

اکونومیســت با تکیه بر لغو تحریم 
های آمریکا در صورت احتمال زیاد 
احیای برجام و همــکاری با چین ، 
تصویری کلی از اقتصاد ۵ سال آینده 

ایران ارایه کرد .
اکونومیست در گزارشی اعلام کرد: پیش بینی اقتصاد ایران 
طی ۵ ســال آینده نشــان می دهد در این دوره وابستگی 
شدیدی به وضعیت تحریم ها دارد و احتمالاً تا سال 2022 
، توافق موقــت برای کاهش غنی ســازی اورانیوم در مقابل 
کاهش تحریم های نفتی ایران حاصل می شــود اما تا سال 
202۴ روابط تیره خواهد شد. براساس این گزارش، ایران با 
وجود سه سال رکود عمیق و تحریم های آمریکا، همچنان 
دومین اقتصاد بزرگ منطقه با دومین نرخ جمعیت است که 
در صورت تنش  زدایی با واشنگتن، چشم انداز اغواکننده ای 
برای سرمایه گذاران خواهد داشــت. با توجه به انگیزه های 
طرفین، احتمالاً تا ســال آینده، توافق موقت برای کاهش 
غنی سازی اورانیوم در مقابل کاهش تحریم های نفتی ایران 
حاصل می شود اما در بلندمدت، اختلافات اساسی م وجب 
تیرگی روابط آنها تا ســال 202۴ خواهد شد. با وجود اینکه 
بایدن مواضع نرم تری نسبت به سیاست های فشار حداکثری 
ترامپ در پیش گرفتــه اما تجربه نشــان می دهد هرگونه 
خطای محاسباتی ایران از جانب رئیس جمهور آمریکا بدون 

پاسخ نخواهد ماند.
اقتصاد ایــران که تحت فشــارهای ســه جانبه تحریم ها، 

قیمت های پاییــن نفت و اثرات همه گیــری ویروس کرونا 
قرار دارد با محدودیت دسترســی به منابع مالی خارجی و 
محدودیت نقدینگی در داخل مواجه اســت. از طرف دیگر، 
افزایش مخارج دولت تا حدی از طریق پولی کردن کسری 
بودجه تأمین می شــود که در اثر این سیاســت، فشارهای 

تورمی بالا در اقتصاد باقی خواهد ماند. 
البته با گذشــت زمــان طــی دوره ۵ ســاله، دولت تلاش 
خواهد کرد هزینه های مرتبط بــا ویروس کرونا را مهار کند 
و درعین حــال، افزایش قیمــت و افزایش صــادرات نفت 
باعث رشــد درآمدها خواهد شــد. بنابراین انتظار می رود 
کسری بودجه طی ســال های 2۴-202۳ الی 202۵-2۶ 
به طور متوسط به میزان 1.۵ درصد از تولید ناخالص داخلی 

تثبیت شود. 
همچنین دولت برای تأمین کسری بودجه به انتشار اوراق 
قرضه داخلی و استقراض از چین و روسیه روی خواهد آورد. 
باوجود این شــرایط، چنانچه دولت در میان مدت مخارج را 
به  طور معقولانه تــری مدیریت نکند، کشــور وارد مارپیچ 

ابرتورمی و پولی شدن کسری بودجه می شود.
سند همکاری 2۵ ســاله ایران و چین قصد دارد نشان دهد 
ایران از پشتوانه اقتصادی بین المللی برای مقاومت در برابر 
تحریم ها برخوردار است و حمایت سیاسی لازم را در ارتباط 
با تقاضا مبنی بر لغو تحریم ها پیش از بازگشــت به اجرای 
کامل توافق هسته ای دارد. ایران تا رفع تحریم ها بر تقویت 

روابط اقتصادی با چین متمرکز خواهد شد. 

از سوي  تلفن هاي هوشمند دوم ژوئن )12 خرداد(  براي  سیستم عامل هارموني 
شرکت هواوي عرضه خواهد شد. عرضه هارموني بزرگ ترین حرکت هواوي براي احیا 
از آسیب ناشي از تحریم هاي امریکا علیه کسب و کار تلفن هوشمندش خواهد بود. 
استفاده از این سیستم عامل به معناي آن است که هواوي دیگر به اندروید متکي 
نخواهد بود. تحریم هاي امریکا فراهم کردن پشتیباني فني گوگل براي مدل هاي جدید 
تلفن هواوي و همچنین دسترسي به خدمات موبایل گوگل را ممنوع کرده است.

بازار سهام پس از طي یک سال تاریخي و پرفراز و نشیب همچنان به امید اتخاذ تدابیري 
است که منجر به صعود دوباره شاخص شود؛ بازاري که بازدهي اش از ۴۶درصد در تیر۹۹ 
به ۳درصد در اردیبهشت امسال رسیده است. براساس برآوردها ارزش بازار بورس تهران 
در پایان معاملات 27 اردیبهشت 1۴00 به ۴ هزار و ۹۹۳ هزار میلیارد تومان رسیده 
است. این درحالي است که بازدهي شاخص کل در اردیبهشت 1۴00 برابر با ۴،۸- درصد 

بوده؛ در حالي که در کل سال گذشته 1۵۵درصد بوده است. 

افت۴۳درصديبازدهيبورسرقيبچينياندرويدعرضهميشود
چرا آدم های مشهور عذرخواهی نمی کنند؟

   کیاست 

 اکونومیست 
تمرین

اقتصاد ۵ سال آینده ایران

نگاره

انتخاب

طـی تعریفـی انتخـاب فرآینـدی روانی شـامل قضـاوت دربـارهٔ نقاط 
ضعـف و قـوت گزینه هـای مختلـف و برگزیـدن یکـی یا چنـد مورد 
از آنهاسـت و یقینـا بهتریـن انتخـاب، انتخابیسـت کـه از گزینه های 
بهتـر یا انتخاب از حاصلی از گزینه های بیشـتر صـورت پذیرد، وقتی 
انسـان سـیبی را مـی خواهـد انتخاب کند حتما سـایز، رنگ، شـکل، 
بـو، طـرح و مزه و حتی حـدس هایی در خصـوص آن مد نظر خواهد 
داشـت و چندیـن بـاره چنـد درخـت، بـاغ، فروشـگاه وجعبـه را نگاه 
خواهـد کرد، برسـی خواهد نمود تا انتخابی مقبـول، مطلوب، مرغوب 

و بـه نسـبت معقول حاصـل گردد.
سـارتر معتقد بـود " ما محکومیم به آزادی، یعنـی انتخابی نداریم جز 
اینکـه انتخاب کنیم و بار مسـئولیت انتخابمان را به دوش کشـیم" با 

این تفسیر و تفاسیر جدید تر و 
بدیهی تـر انتخاب بحثی روانی 
و انسانیسـت کـه مـی تواند در 
اجتماعـی  و  فـردی  توسـعه 
هـر جامعـه بسـیار تاثیـر گذار 
و  بـازی  هـم  انتخـاب  باشـد، 
بازی هـای کودکی تـا انتخاب 
رشـته تحصیلی و حرفه کاری 
و کسـب و کار، انتخاب همسـر 
و دوسـتان اجتماعـی و کاری 
مناسـب و مناسـب تـر و حتی 
انتخـاب مـدل و روش تعلیم و 
تربیـت فرزندان و طـرح دنیای 
آینـده، گزیـده ای از انتخابات مهم زندگی هر فرد در زندگی شـخصی 

و در بعـد کلان زندگـی اجتماعـی و حتی جهانییسـت.
انتخاب جزء موارد شـاخص اراده انسانیسـت که در بحث های مفصل 
انسـان شناسـی، جامعه شناسـی، روان شناسـی، سیاسـت، اقتصاد و 
بازرگانـی و حتـی اخلاق و عرفان نیز می شـود بـدان پرداخت و تفکر 

و تعقل بیشـتری کرد.
در بعد انسـان شناسـی و روان شناسی که به بسیاری از موارد فوق نیز 
مرتبط و تاثیر گذار خواهد بود؛ ویلیام گلسـر، روان پزشـک آمریکایی 
در کتـاب تئـوری انتخـاب، چهار مفهـوم بنیادین نیازها، خواسـته ها، 
دنیای ادراکی و رفتار انسـان را اعلام و به شـرح آن پرداخته اسـت که 
انسـان برای رفع نیازها و رسـیدن به خواسـته های خود دنیای ادراک 

و رفتـار خـود را تعییـن کـرده و تغییر مـی دهد و طی انتخـاب های 
مکرر و مجدد سـعی بر موفقیت بیشـتر دارد، نگره ایشـان قابل برسی 
اسـت کـه نیازها و خواسـته های انسـان نیز همیشـه در حـال تغییر 
هسـتند و انتخـاب و انتخاب های جدیـد و حتی عجیب گاها و لاجرم 
نوعـی نیـاز و از نوع تغییر یافته خواهند بود و بسـیاری از خواسـته ها 

و نیازهـا می توانند در آینده کمتر و یا بیشـتر شـوند.
طی این کنش و چالش همیشـگی انسـان با انسـان و انسان با جامعه، 
هدف می تواند رفع نیاز و رسـیدن به کسـری از خواسـته های اصلی 
هـم نباشـد، زیرا انسـان صاحـب اراده، خـود انتخاب مـی کند که چه 
بشـود و چـه بکنـد و می تواند ابـزاری مخل جهـت اهدافی مخرب تر 
هـم باشـد تـا اهـداف و امیـال ضد توسـعه و حتـی ضد انسـانی یک 
قـدرت، دولـت، سـازمان، گـروه یـا حزب مرتفع شـود و خـود فقط به 
یکـی از کوچکتریـن نیازهـای خـود و در حد نیـاز به بقاء دسـت یابد 
و خواسـته هـا، تغییرات منفـی رفتـاری و ادراکی را در خـود فروبرد و 

تماشـاچی رفع خواسـته های بـزرگ نیرو های پیرامـون بماند!
باید بازنگری کرد و بیشـتر آموخت که اراده انسـان هم در بسـیاری از 
مواقـع و نـوع گزینش برای خود انسـان و حتی جامعه می تواند ایجاد 
تنگنـا و افـول نمایـد و گزینـه هـای خوب و خـوب تر را به بـد و بدتر 
و حتـی بدتـر و بدتریـن در همه چیـز و هر نوع انتخاب برسـاند و این 
اصلا نشـانه خوبی نیسـت که بشـود برای توسـعه فکری و اجتماعی 

جوامع بشـری در نظر داشـت ..
بایـد در همـه حـال و بـا هر انتخـاب تغییر کـرد و تغییـر داد و ارتقاء 
یافـت و تدبیرهـای واقعـی را جایگزیـن تقدیـر های اتفاقـی و خیالی 

نمود! 

خوب و خوب تر یا بد و بد ترین !

ژن خوب...

بازارهای مالی

 نوسـان: برای دو تـا پیتـزا 10 هزارتا بیتکویـن پرداخت می کنم. 
میشـه گفـت شـاید دو تـا پیتزای بـزرگ که بتونـم برای فـردام هم 
نگـه دارم. پیتـزای پـس مونـده رو کـه بتونـم ازش آروم آروم بخورم 
دوسـت دارم. می تونیـن خودتون برام پیتزا درسـت کنیـن و بیارین 
یـا برام سـفارش بدین تا بیـارن دم خونه ام، اما هدفم اینه که پولشـو 
بـا بیتکویـن پرداخت کنم. نمی خوام خودم درسـت کنم یا سـفارش 
بـدم. یـه جورایی مثل هتل که درخواسـت میز صبحونـه می کنی و 
اونـا بـرات میارن و تو حالشـو می  بری! دوسـت دارم روی پیتزام پیاز، 
فلفل، سـس، قـارچ، گوجـه فرنگی، پپرونـی و از اینجور چیزا باشـه. 
یـه چیـز اسـتاندارد و معمولی. نه اینکه چاشـنیای عجیـب و غریب 
بهش اضافه شـده باشـه. پیتزاهای پنیری معمولی هم دوسـت دارم 

کـه درسـت کردنـش خیلی سـخت و هزینه بر نیسـت. اگر علاقمند 
هسـتین، بهـم خبر بدین تـا معامله رو انجـام بدیم. با تشـکر لازلو.

11 سـال پیش برنامه نویسـی به نام لازلو در وب سایت بیتکوین تاک 
درخواسـت 2 تـا پیتـزای بـزرگ در ازای پرداخـت 10 هـزار واحـد 
بیتکوین داشـت و چنین پاسـخی دریافت کـرد: 10،000 تـا!!! واقعا 
bitcoinmarket. کمـه… این بیتکوین ها رو می تونی در سـایت
com  بـا قیمـت ۴1 دلار بفروشـی. امیـدوارم در گرفتـن پیتـزای 
مفتـی موفـق باشـی. چنـد روز طول کشـید تـا بالاخـره در 22 می 
2010 لازلـو موفـق شـد با پرداخـت 10 هزار واحـد بیتکوین یه نفر 
رو مجـاب کنـه که دوتـا پیتزا بهش بفروشـه. 10 هزار بیتکوینی که 

امـروز بیش از ۳۶0 میلیـون دلار ارزش داره .

۱0 هزار واحد بیت کوین برای دوتا پیتزا

تندترین 
دختر کوبا

تازگـی  بـه  کویـرت  فیدلیـا  آنـا 
کودکـی اش  در  شـد.  ۵۸سـاله 
دویـدن.  عاشـق  و  بـود  بازیگـوش 
کوبـا هم دولتی داشـت کـه ورزش 
برایـش بسـیار مهـم بـود و مدارس 
توانمنـد  کـودکان  ویـژه  ورزشـی 
بـه  و  بـود  سـاله  آنـا 10  داشـت. 
هـر  کـه  می دویـد  تنـد  انـدازه ای 
مسـابقه ای را می بـرد، آن هم بدون 

کفـش!
1۳ سـاله بـود که توانسـت به یکی 
از آن مـدارس راه یابد. می خواسـت 
کشـورش  دختـر  سـریع ترین 
باشـد. امـا مشـکلی وجـود داشـت: 
بچه هـای مدرسـه، بلندتـر و قوی تر 
بلنـد  نه تنهـا  آنـا  ولـی  می شـدند، 
شـده  چـاق  حتـی  کـه  نمی شـد، 
بود. مدرسـه خواسـت بیرونش کند 
که بـلاس بیتو، مربی کهنـه کار دو، 
بـه دیـدارش رفـت؛ دید آنـا گرچه 
سـنگین اسـت، ولـی بـدن قـوی و 
فـرزی دارد. تشـویقش کـرد. آنـا به 
رویاهایـش اندیشـید و با تلاش های 
زیاد توانسـت لاغر شـود. حالا واقعا 

تندتریـن دختـر کوبـا شـده بود. 
مدرسـه را تمـام کـرد و تمرینات را 
بیشتر. طی سـال های 1۹۸7 تا ۹۳ 
آنقـدر طلا در مسـابقات جهانی برد 
کـه در همه جهان مشـهور شـد. در 
آخریـن مسـابقه بین المللی پیش از 
آن حادثـه هولنـاک، مـدال طـلا را 
فیدل کاسـترو بر گردنـش آویخت، 
صدهـا کوبایی در اسـتادیوم، نام آنا 
 1۹۹۳ ژانویـه  می زدنـد.  فریـاد  را 
رسـید. یک روز آنا داشـت لباسـش 
را به شـیوه مرسـوم می شسـت؛ در 
کاسـه ای روی گاز. کمـی الکل روی 
لبـاس ریخـت تـا تمیز شـود. چند 
ناگهـان  پاشـید.  گاز  روی  قطـره 
آتش شـعله ور شـد و تمام بـدن آنا 
را پوشـاند. مـردم نگران و ترسـیده 
بودنـد. بـا مـرگ فاصله ای نداشـت. 
پزشـکان تـلاش کردنـد او را زنـده 
نگـه دارنـد. کاسـترو بـه ملاقاتـش 
رفـت. آنا بهـوش آمد و بـه او گفت: 

"دوبـاره خواهـم دوید."
یـک مـاه بعـد، شـروع کـرد بـه راه 
رفتن در بیمارسـتان و هی سـرعت 
را بـالا بـرد؛ بی اعتنـا بـه خواهـش 
کنـد.  اسـتراحت  کـه  دیگـران 
را  گـردن  و  دسـتان  نمی توانسـت 
خـوب تـکان دهـد، از شـدت درد 
بـه گریـه می افتـاد. امـا ادامـه داد 
و همـه را شـگفت زده کـرد. ۵ مـاه 
روز  در  بازگشـت.  خانـه  بـه  بعـد 
نمی توانسـت تمریـن کنـد، چـون 

می سـوزاند.  را  پوسـتش  آفتـاب 
پـس از 1 سـال تمریـن همـراه بـا 
رنـج، خواسـت بـاز برای کشـورش 
بـدود. می گفتنـد حـالا ۳0 سـاله 
اسـت و پیـر بـرای مسـابقه. عـلاوه 
بـر ایـن، هنـوز نمی توانسـت بازوها 
و سـرش را بـه راحتـی تـکان دهد، 
مـدال  هـم  بـاز  و  داد  ادامـه  امـا 
گرفـت، طلا و نقـره. المپیک 1۹۹۶ 
رسـید. دو رقیـب جوان تـر و قوی تر 
داشـت؛ دوندگانی مشـهور. از بودن 
کنـار آنهـا خوشـحال بود. مسـابقه 
شـد؛  برنـده  نقـره  داد.  سـختی 
فاصلـه اش کمتـر از 1 ثانیـه بـود...!
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